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SATURS UN  
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AH, KARTELIS...

N
esen plaši izskanēja ceļu būves karteļa lieta, bet, vērtējot jandālu reāliem nozares eks
pertiem un mums, secinām: troksnis un teātris, pasludinot 3 grēkāžus. Kam ir labums? 
Drīzāk konkurentiem prieks, ka kāds ir pagrūsts vai arī paši palīdzējuši pagrūst, kārtojot 
iekšējos rēķinus. Stāsts par sarunāšanu kādā kafejnīcā 3 uzņēmumiem šķiet diezgan 
naivs, ja uzņēmumu reģistrā varam redzēt, ka 2016. g. divu uzņēmumu lēmējpersonās ir 

tuvi radinieki – vienkāršāk un drošāk tādas lietas apspriest mājās. Publicētie sarunu fragmenti 
tādi, ka privāti daudzi runā tādā stilā. Kāds valstij labums? Ieguvums ap 4,5 miljoniem eiro no 
grēkāžiem? Vienam no viņiem likvidācijas process, otram tiesiskās aizsardzības lieta – sais
tītais uzņēmums, iespējams, samaksās. Biedinājums nākotnei? Realitātē mūsdienās glabāt 
kādus komercnoslēpumus būvuzņēmumos ir ļoti sarežģīti, jo pēdējos gados apjomīgu objektu 
sakarā tikušas veidotas pilnsabiedrības un apvienības un dažādu uzņēmumu speciālisti vienā 
objektā cieši sadarbojas, bet citā ir sūrākie konkurenti. Tomēr visi ir tikai cilvēki, un, diezgan 
lielā mērā izmantojot saziņas aplikācijas, kas tā īpaši var pierādīt, kas citam sūtīts. Arī mene
džmenta cilvēki šad tad migrē no viena uzņēmuma uz otru, un iepriekšējā uzņēmumā iegūto 
informāciju un knifus no galvas nevar izņemt, un nākamajā uzņēmumā darbinieks zināšanas 
taču liks lietā. Šis gads izceļas ar vairāku topa menedžeru ar diezgan negantu personāžu slavu 
ceļošanu pa uzņēmumiem – pēc laika redzēsim, kāds būs viņu pienesums nozares darba 
kultūrai, cerams, ne tikai makaronu karināšana uz ausīm īpašniekiem par savu svarīgumu un 
īpašnieku kabatu tīrīšana ar pamatīgas algas un bonusu prasījumu.

Finalizējot: no lielās karteļa jezgas visvairāk tiek gremdēts būvnieka profesijas pres-
tižs, pēc inerces publiski tiek lamāti būvnieki – ceļš, lai aizbaidītu jauniešus izvēlēties šo 
ļoti vajadzīgo un svēto profesiju. Vai no ārzemēm eņģeļi atbrauks? Neaizstāvu karteļus, 
bet pienācis laiks institūcijām paskatīties uz citām nozarēm, kur peļņas maržas ir daudz 
lielākas nekā būvniekiem, – medicīnas laboratorijas, farmācija, bankas utt. Vai tur ir tīri 
kā jēri un nav krietni lielākas sarunāšanas? Vasara ir laiks, kad ienākas gada pārskati, un, 
piemēram, E. Gulbja laboratorijai 2022. gadā no 62 miljonu eiro apgrozījuma peļņa ir 8 miljoni 
eiro. Salīdzinot ar 2021. gada covidlaiku, kad no 76 miljonu eiro apgrozījuma peļņa bija veseli 
20 miljoni, 8 miljoni ir mazāk, bet kurš būvnieks var sapņot par 15−20% peļņu? Laimīgi 
tie būvnieki, kuriem 2022. gadā bijusi peļņa 4%, daudziem 2%, citiem vēl mazāk, citiem 
mīnusi… Vai laikā, kad darba bija daudz, tas ir normāli? Jo tagad ir sācies caurums, kad darba 
apjoms krītas, satraucoši signāli sāka pienākt jau pavasarī no projektētājiem. Par šo caurumu 
arī brīdinājām ekonomikas ministri Indriksones kundzi, kura biedrības Building Design and 
Construction Council vizītei bija atvēlējusi stundu dārgā laika. Finanšu ministrija vēl 8. jūnijā 
stāstīja optimistiskas prognozes par jaunu projektu ienākšanu 3. un 4. ceturksnī – lai tā būtu, 
bet klibo ministriju koordinācija un mājas darbi, un projekti kavējas. Runājām arī par labo, vis-
maz vienā ziņā esam priekšā Lietuvai un Igaunijai – mēs, biedrība BDCC, jau 2. gadu rīkojam 
konkursu Ilgtspējība Arhitektūrā Būvniecībā Dizainā ar Baltijas objektu iesaisti.  
Bet SVARĪGĀKAIS šobrīd – būvnieki no valsts gaida darbu, PROGNOZĒJAMU darbu, lai 
personāls neaizbrauktu no Latvijas un neiestātos daudz citu nevienmērīga darba apjoma seku.

APSKATS 

ARHITEKTŪRA 

BŪVNIECĪBA 

DIZAINS

2023/AUGUSTS/NR.3

Izdevējs biedrība Arhitektūra Būvniecība Dizains.  
ISSN 26615673 Pārpublicēšana tikai ar izdevēja atļauju.  
www.buvniekupadome.lv/Apskats Kontakti: 29407147, 28373794,  
buvniekupadome@gmail.com, www.buvniekupadome.lv,  @buvniekupadome.lv

AGRITA LŪSE, 
biedrības BDCC valdes locekle

APSKATS 

ARHITEKTŪRA 

BŪVNIECĪBA 

DIZAINS

GUNITA JANSONE, 
biedrības BDCC vadītāja



JĀNIS BAIKS
VALMIERAS NOVADA  

PAŠVALDĪBAS VADĪTĀJS

Sadarbībā ir izdevies Valmierā radīt 
oriģinālu un autentisku objektu, kur 
jaunais, caurspīdīgais būvapjoms 
stiklā virs pils mūriem estētiski 
kontrastē ar senāko Valmieras koka 
ēku, kas pabeigta 1736. gadā un kas ir 
vērtīga koka būvamatniecības liecība.
2. LPP.

ROBERTS MEIERS
Nomnieku vidū īpaši pieprasītas  
ir telpas līdz 250 m2. Pateicoties 
New Hanza biroju ēkas formai, katrs 
telpas kvadrātmetrs ir racionāli 
izmantojams un dod iespēju 
nomniekiem piedāvāt telpas,  
sākot pat no 150 m2.
Biroju ēka tika projektēta 
zemesgabala DA stūrī pie Hanzas 
ielas un Mihaila Tāla ielas krustojuma. 
Ēkas stāvu skaits ir atbilstošs 
Skanstes apkaimes teritorijas 
lokālplānojumā noteiktajam –  
6 un 12 stāvi. Būvapjomu veido 
vizuāli atdalīti, tomēr funkcionāli 
savienoti 3 apjomi – A, B un C 
korpuss.
14. LPP.

CEDAR HOUSE 
Dabas iedvesmots un veidots pēc 
ilgtspējas un pārstrādes idejām, 
Lietuvā tapis unikāls projekts – 
vēsturiskā viensēta Cedar House. 
Projektu veido 2 ēku komplekss – 
dzīvojamā un saimniecības ēka, kur 
par prioritāti ir izvirzīta ekoloģisku 
materiālu izmantošana un to 
harmoniska integrēšana apkārtējā 
ainavā.
20. LPP.

ANGLIJAS KVALITĀTE
Latvijā klasikas un tai pietuvinātās 
tendences, orientējoties sadarbībai ar 
izciliem britu interjera zīmoliem, kuri 
atrodas arī karaļgalma uzmanības 
lokā, jau kopš 2007. gada attīsta Royal 
Interiors Riga, kas iepriekš zināms kā 
Royal Bathrooms.
26. LPP.

AGITA PUTĀNE
DŪRMUIŽAS ĪPAŠNIECE

Agitas iecerēm atbilda īpašuma 
plašums, vismaz 150 ha, lai ir kur acij 
atrast un ieraudzīt horizontu. Vietai 
ir sava vēsture, lai gan funkcionāli 
no senajām būvēm saglabājies tikai 
pagrabs; te ir dīķi un zeme ir ar 
reljefu – pauguri un ieplakas.
30. LPP.

ALBĪNS JASAITIS
RĪGAS TILTI VALDES PRIEKŠSĒDĒTĀJS

Šoreiz jāizceļ svarīgs finanšu 
organizācijas aspekts piegādātāju 
apvienībām, kuru izdevās panākt, 
lai būtu taisnīgi un darbi varētu raiti 
turpināties – finanšu pārskaitījumus 
var veikt tikai ar abu galveno 
partneru parakstiem.
36. LPP.

FORUMS 

SIEVIETE

ARHITEKTŪRĀ,

BŪVNIECĪBĀ,

DIZAINĀ 
noritēja jau 7. gadu pēc kārtas, 
pulcējot izcilas personības un 
profesionāles.
42. LPP.

MIKUS ĶĪSIS
LIDL LATVIJA NEKUSTAMĀ ĪPAŠUMA 

DEPARTAMENTA VADĪTĀJS

Šis neapšaubāmi ir īpašs Lidl projekts, 
kas tapa pēc plašām arhitektu un 
apkaimes aktīvistu diskusijām. Beidzot 
ir izveidots optimāls risinājums šīs 
industriāli degradētās teritorijas 
atgriešanai Āgenskalna apkaimes 
iedzīvotāju ikdienas dzīvē.
56. LPP.

SANDRIS APSĪTS

BŪVUZŅĒMUMA AIMASA VALDES 

PRIEKŠSĒDĒTĀJS

Projektu vērtēju kā skaistu sirdsdarbu, 
kur estētikai ierādīta primāra loma, 
bet vienlīdz svarīga bijusi funkcija un 
materiālu ilgmūžība. Uzņēmuma ikdienas 
lielāko daļu veido nozīmīgu ražotņu un 
infrastruktūras objektu būvniecība, tāpēc 
nelieli pēc apjoma, bet saturiski ietilpīgi 
objekti ir saldais ēdiens.
56. LPP.

EGILS HELMANIS
OGRES NOVADA PAŠVALDĪBAS VADĪTĀJS

Ceļš līdz šā projekta sākšanai tieši 
šajā vietā nebija viegls. Suntažu ielas 
un tuvākās apkaimes ielu iedzīvotāji 
protestēja pret projekta ieceri, vāca 
parakstus ar prasību apturēt grupu mājas 
būvniecības ieceri pilsētā. Pašvaldībai 
sadarbībā ar nevalstisko organizāciju 
Vecāki kopā tomēr izdevās pārliecināt 
iedzīvotājus un mainīt noraidošo 
attieksmi pret pašvaldības ieceri.
62. LPP.

ARTJOMS MAHĻINS
DAUGAVPILS PAŠVALDĪBAS PĀRSTĀVIS

Tagad, pateicoties vietējo iedzīvotāju 
entuziasmam un Daugavpils pašvaldības 
iesaistei, ir ielikti daudzsološi pamati 
kādreizējās sanatorijas atdzimšanai 
jaunā, mūsdienīgā veidolā. Kā viens no 
attīstības scenārijiem tiek izskatīts SPA 
komplekss, kura izveidei tiek meklēti 
investori.
68. LPP.

ANDREJS ELKSNIŅŠ
DAUGAVPILS  

PAŠVALDĪBAS VADĪTĀJS

Daugavpils atrodas patiesi skaistā 
un gleznainā vietā. Mūsu pilsētu 
ieskauj dzidrie Latgales ezeri, 
tā elpo līdzi mūžzaļajiem priežu 
mežiem. Tāpēc jo lielāks prieks, 
ka mums ir pavērusies šī unikālā 
iespēja pašķirt atpakaļ vēstures 
lappuses un iedvest jaunu 
dzīvību vietā, kas reiz bijusi īsta 
tūrisma un rekreācijas pērle. Un 
nevis vienkārši to atdzīvināt, bet 
padarīt vēl spožāku, nekā tā bijusi 
iepriekš.
68. LPP.

VLADIMIRS

STROJEVS
BŪVDARBU VADĪTĀJS

2018. gadā aizsākās Vladimira  
5 gadus ilgušais darbs pasūtītāja 
SCHWENK objektos, kurus var 
dēvēt kā viņa zvaigžņu objektus. 
Jāatzīmē, ka cementa siloss un 
dzirnavas SCHWENK Latvija 
rūpnīcā, kur TILTS strādāja kā 
galvenais būvuzņēmējs sadarbībā 
ar IBAU HAMBURG, ieguva vienu 
no diviem GRAND PRIX konkursā 
Latvijas Būvniecības Gada balva 
2022 starp 123 objektiem.
72. LPP.

KONFERENCE

PILSĒTU KVARTĀLI
Jau piekto gadu pēc kārtas 
biedrība BDCC organizē 
konferenci Pilsētu kvartāli,  
2023. gadā tā norisinājās  
Siguldas kultūras centrā Devons  
8. jūnijā, uzstājoties lektoriem no 
Igaunijas un Latvijas. Konferences 
dalībnieku skaits bija aptuveni 
170 dažādu jomu speciālisti 
no būvniecības, arhitektūras 
un dizaina nozares, pašvaldību 
darbinieki un valsts institūciju 
pārstāvji.
78. LPP.



DE WOLDEMER 

INTRIGA

Informāciju apkopoja 
AGRITA LŪSE 
no arhitektu biroja ZGT, dizaina 
biroja H2E, Valmieras novada 
pašvaldības piegādātajiem avotiem
Foto Renārs Koris (BDCC arhīvs)

Pasūtītājs Valmieras  
novada pašvaldība, objekts  
Valmieras pils kultūrvides 
centrs, projekts arhitektu  
birojs ZGT, arhitekti  
Viktors Zarakovskis,  
Antons Gonda, Andris Tomsons, 
būvnieks R.K.C.F. Renesanse, 
būvuzraudzība BŪVĒLOGS. 
Ekspozīcijas projekts un 
realizācija dizaina birojs H2E. 
Objekts nodots ekspluatācijā 
2023. gadā.

2 APSKATS. ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #3



V
almieras pilī uz Valmieras muzeja jaunās ekspo
zīcijas de Woldemer atvēršanu jūlija otrajā pusē 
valmieriešus un viesus aicināja Valmieras novada 
pašvaldība. Ekspozīcija nosaukta senajā Valmieras 
vārdā – de Woldemer – un apskatāma gan jaun

būvētajā stikla apjomā virs pils mūriem, gan restaurētajās 
senajās dzīvojamās ēkās. 

Projektu sākot, kā atzīmē arhitektu biroja ZGT pārstāvji, 
izbūves pamatuzstādījums bija izveidot mūsdienīgu infor
matīvo telpu, kas stāstītu par Valmieras pils vēsturi, restau
rēt un iekonservēt esošo pilsdrupu ZR korpusu. Arhitektu 
piedāvājums bija veidot kultūrvides centra būvapjomu kā 
lakonisku, kompozicionāli vienkāršu apjomu, kas kontrastē 
ar ģeometriski sarežģīto pils vidi. Caurspīdīgais jaunais 
būvapjoms ir uzmanību piesaistošs objekts un ir maksimāli 
saudzīgs pret Valmieras pils vēsturisko substanci. Vecās 
aptiekas apjomam tika paredzēti restaurācijas un reno
vācijas darbi, saglabājot arhitektonisko autentiskumu un 
pastiprinot kontrastu vēsturiskais−mūsdienīgais. Teritorijas 
sakopšanas un labiekārtošanas koncepcija ir saglabāt un 
sakārtot Valmieras pils vēsturisko vidi, demontējot 20. gad
simta sākumā izbūvētos ceļu un ietvju segumus, labiekārto
juma elementus, tā vietā paredzēt mūsdienīgus, bet vēsturi 
respektējošus segumus un elementus.

Labiekārtojuma koncepts

Labiekārtojuma projekta pamatuzdevums bija izveidot vidi, kas 
nekonkurētu ar vēsturisko ainavu, vienlaikus iezīmējot modernās 
izmaiņas Valmieras pils vēsturē. Ceļu struktūras pamatelements ir 
betons, kas lieliski sasaucas ar jaunā, caurspīdīgā korpusa arhi
tektūru. Labiekārtojuma projekts paredzēja vietas vēsturiskā tēla 
sakopšanu: ir atjaunots un papildināts ceļu tīkls, sakopti augi, mu
zeja vajadzībām izveidoti ārtelpas eksponāti – mazās arhitektūras 
formas, Valmieras pils bronzas makets, atpūtas soliņi, velosipēdu 
statīvi, atkritumu urnas, karoga masts. Teritorijas apgaismojums 
izgaismo apmeklētāju pārvietošanās ceļus, Valmieras pils vēsturisko 
mūri un tā detaļas, akcentējot artefaktus.

Būvapjomu struktūra

Valmieras pils kultūrvides centra jaunā daļa risināta vienā 
pazemes un vienā virszemes stāvā. Galvenā ieeja ir no pagrabstāva 
līmeņa – pils mūru līmenī. Ieejas halle, kur atrodas informācijas 
centrs, rekreācijas zona, lifts, kāpnes, veido savienojumu ar Vecās 
aptiekas koka apjomu.

Latvijas Universitātes Latvijas Vēstures institūta Dendroloģijas 
laboratorijā, dr. biol. Mārim Zundem veicot dendrohronoloģisko 
datēšanu, tika apstiprināts un precizēts, ka Valmieras Vecās aptiekas 
mājas būvniecība pabeigta 1736. gadā. Līdz ar to apstiprināts, 
ka Valmieras Vecā aptieka, kas avotos minēta kā vecākā koka ēka 
Valmierā, ir arī senākā līdz mūsdienām saglabājusies koka ēka 
Latvijas pilsētās, kas celta arhaiskākajā būvveidā. Restaurators – 
vecmeistars, kas veica ēkas arhitektoniski māksliniecisko izpēti, 
Ilmārs Dirveiks secinājis, ka pašlaik Valmieras Vecā aptieka ir se
nākā zināmā Latvijas pilsētu koka dzīvojamā ēka, kas celta guļbūvē 
krusta pakšos ar guļbaļķu zelmiņiem un zem spārenīcas izvirzītiem 
profilētiem dziedru galiem. Valmieras Vecā aptieka ar sekundārām 
piebūvēm ir ļoti vērtīga baroka laikmeta koka būvmākslas liecība ar 
tā laika būvamatniecībai raksturīgajiem elementiem.

Savukārt jaunā apjoma pagrabstāva risinājums paredz piekļuvi 
esošo mūru apskatei un savienojas ar ārtelpas ekspozīcijas zonu 
virs ieejas halles, veidojot vienotu loģisko ceļu ārtelpas ekspozīcijas 
un pils mūru apskatei. Vecās aptiekas apjoms izveidots divos paze
mes un divos virszemes stāvos. 

Pārbūvējamā apjoma 1. stāva līmenis ar ailu palīdzību veido 
vienotu telpu, kur manteļskurstenis kalpo kā viens no ekspozīcijas 
akcentiem. Austrumu ēkas daļā atrodas semināru telpa. Otrā stāva 
līmenī tiek nodrošināta piekļuve manteļskursteņa apskatei, izkārto
tas darba vietas administratīvajai funkcijai.
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Neparastais fasāžu risinājums

Jaunā apjoma fasādes kompozīciju veido askētiskas, ģeomet
riski vienkāršas, stiklotas formas. Fasādes dalījums ar soli 2,5 m 
būvei piešķir modernu izskatu. Plašās logu ailas nodrošina iekš
telpu atvērtību pret ārtelpu, veido panorāmas skatus. Iekštelpu 
noēnošanai vasaras laikā paredzētas automātiski nolaižamās 
iekštelpu žalūzijas.

Pārbūvējamās daļas apjomam tika īstenota fasādes apdares 
atjaunošana, eksponējot koka apdares faktūru. Sienu konstruk
tīvās daļas – guļbaļķi – daļēji nomainīti, protezēti, nodrošināta 
konstrukciju hidroizolācija. Logi un durvis ir rūpīgi restaurēti, 
nepieciešamības gadījumā arī protezēti. 

Vides pieejamība

Īstenojot projektu, paredzēta virkne risinājumu, kas nodrošina 
personu ar īpašām vajadzībām orientāciju kultūrvides centrā: 
informatīvas piktogrammas, taktilas piktogrammas, panduss, 
margas, lifts, brīdinošas joslas līmeņu maiņas zonās. Teritorijas 
segumā iestrādāti speciāli elementi, kuru izvietojums, forma, tek
stūra un krāsu salikums ir atpazīstams un uztverams cilvēkiem ar 
redzes traucējumiem, akcentējot līmeņu starpību, nobrauktuves, 
gājēju pārejas un gājēju zonas. 

DARBI VEIKTI, PIESAISTOT LĪDZFINANSĒJUMU 

DIVOS EIROPAS SAVIENĪBAS PROJEKTOS

J
aunā ēka būvēta un ekspozīcija de Woldemer iekārtota ar 
projekta Kultūra, vēsture, arhitektūra Gaujas un laika lokos 
līdzfinansējumu. Tas veikts, īstenojot darbības programmas 
Izaugsme un nodarbinātība prioritārā virziena Vides aizsardzības 
un resursu izmantošanas efektivitāte 5.5.1. specifisko atbalsta 

mērķi Saglabāt, aizsargāt un attīstīt nozīmīgu kultūras un dabas 
mantojumu, kā arī attīstīt ar to saistītos pakalpojumus (Eiropas 
Savienības līdzfinansējums 1 032 900 eiro, valsts līdzfinansējums  
38 823,53 eiro, pašvaldības finansējums 155 294,12 eiro). Savukārt 
jau esošās ēkas pārbūvētas, kā arī Ziloņu iela labiekārtota ar projekta 
Valmieras vēsturiskā centra attīstība līdzfinansējumu. Tas veikts, 
īstenojot Eiropas Reģionālās attīstības fonda darbības programmas 
Izaugsme un nodarbinātība prioritārā virziena Vides aizsardzības 
un resursu izmantošanas efektivitāte 5.5.1. specifiskā atbalsta mērķi 
Saglabāt, aizsargāt un attīstīt nozīmīgu kultūras un dabas mantojumu, 
kā arī attīstīt ar to saistītos pakalpojumus (Eiropas Savienības 
līdzfinansējums ir 2 000 000,00 eiro, valsts budžeta dotācija 
pašvaldībai 70 588,24 eiro un pašvaldības finansējums  
1 409 107,63 eiro).
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Ekspozīcijas intriģējošais vilinājums

Lai izveidotu patiešām interaktīvu un intriģējošu ekspozīciju, 
Valmieras novada pašvaldība uzrunāja dizaina biroju H2E, dizaine
rus Ingūnu Eleri un Holgeru Eleru. Piedāvātā koncepcija paredzēja 
izveidot izzinošus un iesaistošus stāstus par četrām tēmām: pilsēta 
un pilsētnieki; Valmiera un Hanza; Valmieras pils; garīgā dzīve un 
pasaules uztvere.

Katra ekspozīcijas tēma risināta saturam un telpas kontekstam 
atbilstošā vizuālajā tēlā, kas izskaidrots katras tēmas ievada daļas 
koncepcijā. Turklāt ņemts vērā, ka cilvēki informāciju uztver, 10% 
lasot, 20% redzot, 50% dzirdot, 90% darot. 

Iekštelpas ekspozīcijas platība ir 544 m2, un tā izvietota gan 
jaunajā apjomā, gan vēsturiskajā apjomā – senākajā Valmieras koka 
ēkā Vecās aptiekas mājā. 

Jaunais apjoms ir kā mūsu laikmeta vitrīna, kura radīta ar pietāti 
pret pils vēsturisko substanci. Stikla plaknes veido telpu pārre
dzamu no ārpuses, veicinot iekštelpas un ārtelpas mijiedarbību. 
Ekspozīcijas elementi šajā apjomā divos līmeņos veidoti lakoniski, 
harmonijā ar interjeru, koptēls ir gaišs un strukturēts. 

Savukārt ekspozīcija vēsturiskajā apjomā izvietota trijos līmeņos, 
pieskaņojot to mūrētām un apmestām sienām, akmens un koka 
grīdām, atsegtām sijām un vecajam pavardam. Mazie logi un mazās 
telpas veido koncentrētu tematisko stāstījumu, ļaujot iejusties 

Jānis Baiks,  
Valmieras novada pašvaldības  
domes priekšsēdētājs:

− Sadarbībā ir izdevies 
Valmierā radīt oriģinālu 
un autentisku objektu, 
kur jaunais, caurspīdīgais 
būvapjoms stiklā virs pils 
mūriem estētiski kontras
tē ar senāko Valmieras 
koka ēku, kas pabeigta 
1736. gadā un kas ir vērtī
ga koka būvamatniecības 
liecība.

Arī ekspozīcijas  
de Woldemer risinājums 
ir unikāls, jo saturs integ

rējas apkārtējā Valmieras pils telpā un ainavā, viens  
otru papildinot un radot īpašu vietas piederību.

Kopš ekspozīcijas de Woldemer atklāšanas Valmieras pilij 
pievērsta liela apmeklētāju interese. Ja apmeklētājs vēlas  
uzkavēties, atgriezties, atvest savus kolēģus, draugus un 
ieteikt šo vietu apmeklēt citiem, mūsu mērķis ir sasniegts.
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18. gs. vidē. Šeit ekspozīcijas koptēls ir tumšs, lokāli izgaismots, ar 
kustīgām ēnu projekcijām uz sienām.

Atslēga kā vadmotīvs

Apmeklētāju pirmais iesaistes elements ir digitālā ieejas biļete 
kā Valmieras pils atslēga, ar kuru atslēgt un atklāt informāciju par 
Valmieras vēsturi. Atslēga ir plastikāta karte ar iestrādātu mikroshē
mu. Ekspozīcijā pavisam izvietoti 27 atslēgu interakcijas punkti, pie 
kuriem pieliekot karti ar atslēgas simbolu tiek aktivizēta konkrētā 
valoda vai aktivizēta kāda aktivitāte – gaisma, skaņa utt. 

Atslēga reprezentē vairāku līmeņu simbolisku nozīmi, taču 
visos laikos tai ir piedēvēta varas un uzticēšanās nozīme; piešķirts 
spēks atsvabināt vai sasaistīt. Aizslēgt un atslēgt var ne tikai reālas, 
bet arī garīgas lietas. Atslēdz vai noslēdz savu sirdi, prātu, dvēseli. 
Kristīgajā mākslā atslēga ir Sv. Pētera atribūts, kas simbolizē viņa 
varu pār cilvēka pēcnāves dzīvi. Sv. Pēteris ir debesu vārtu sargātājs. 
Viduslaikos, pateicoties jaunās dzīves telpas pilsētas veidošanās 
procesam, atslēga ieguva praktisku nozīmi – drošību. Pilsētnieki, 
kur liela daļa bija tirgotāji un amatnieki, vēlējās savu namu pasargāt. 
Ne velti arheoloģiskajos izrakumos viens no populārākajiem atradu
miem ir atslēga, jo, tāpat kā mūsdienās, arī agrākos laikos to mēdza 
pazaudēt. Atslēgas tika slēptas, gan dodoties prom, gan uzbrukuma 
brīdī. Piemēram, pie durvīm zem akmens. Valmierā arheoloģiskajos 
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izrakumos ir atrasti vairāki desmiti atslēgu. Neviens nezina, vai 
kāda no tām ir Valmieras divu galveno – Rīgas vai Tērbatas – vārtu 
atslēga, pa kuriem ceļotāji ienāca pilsētā, tomēr šodien apmeklētā
jiem ir iespēja saņemt atslēgu, kas ļaus atslēgt Valmieras vēstures, 
pils un pilsētas vārtus.

Dodoties vēsturiskajā piedzīvojumā

Pirmie ekspozīcijas stāsti ir balstīti tajos atslēgvārdos, ko cilvēki 
visbiežāk jautā par Valmieras vēsturi, – par Valmieras vārdu, par 
Gauju, par Valmieras dibināšanu, par ģerboni. Te apskatāms senākā 
zināmā oriģināldokumenta, uz kura ir Valmieras ģerbonis, atvei
dojums. Oriģināls ir Lībekas arhīvā, tas datēts ar 1381. gadu. Un uz 
tā – Valmieras ģerboņa nospiedums dzeltenā vaskā, stāsta Liene 
Rokpelne, Valmieras muzeja Vēstures nodaļas vadītāja.

Tālāk apmeklētājs nonāk pie sienas, kur lasāmi grāmatas 
nosaukuma cienīgi vārdu virknējumi, piemēram, Aplenkums un 
lopu kari, Miķelis pārbauda Valmieras raganas. Te ir atainoti vairāki 
spilgti notikumi Valmieras vēsturē, kuros sniegts neliels ieskats. 
Piemēram, zem virsraksta Stipra un nocietināta ir kāda ceļojoša 
bruņinieka stāsts – viņa pirmie iespaidi par Valmieru. Šīs dažas epi
zodes, protams, neizstāsta visu, bet norāda uz būtiskiem akcentiem. 
Piemēram, Valmieras rāte pret jūras laupītājiem – stāsts sākas, jau 
ienākot ekspozīcijā, bet plašāk par to var uzzināt, izstaigājot arī citas 
telpas, skaidro Alberts Rokpelnis, Valmieras muzeja Krājuma glabā
tājs. Ir izveidots arī buklets bērniem komiksa veidā, kur divi varoņi – 
Anna un Olivers – dodas meklēt pazudušās monētas. Dodoties ceļā 
kopā ar viņiem, bērnam būs vieglāk orientēties.

Piekļūt, taustīt, ieraudzīt, saklausīt

Ekspozīcija veidota tā, ka viss, kas nav novietots aiz stikla, ir 
aptaustāms, saklausāms, apmeklētāji aicināti darboties, gan izmē
ģinot svaru, gan veidojot maketus, uzlaikojot tērpus u.c. Padomāts, 
lai ekspozīcija būtu saistoša un pieejama arī cilvēkiem ratiņkrēslā, 
vecākiem ar bērnu ratiņiem, kā arī apmeklētājiem ar redzes trau
cējumiem. Iekārtojot ekspozīciju, konsultācijas sniedza un ar savu 
redzējumu dalījās Valmieras invalīdu biedrība Atspēriens. Tās biedri 
testēja pieejamību un satura uztveršanu. Savukārt bērniem domāto 
testējuši paši bērni. Paredzams, ka pils koka makets būs viens no 
visiemīļotākajiem priekšmetiem, jo to bērni drīkst izjaukt un salikt. 
Padomāts par dizaina mijiedarbību ar saturu, saspēles var redzēt it 
visur. Jaunajā stikla ēkā ekspozīcijas priekšmeti ir izvietoti stendos, 
kas stilistiski atgādina ķieģeli, turklāt ir caurskatāmi no dažādiem 
skatu punktiem. Pati ēka ir no stikla, cauri tai un zem tās cauri stikla 
grīdai var redzēt vecos pils mūrus, tāpat arī, skatoties ekspozīcijas 
priekšmetus, cauri stendiem var vērot kādu pils daļu.

Smagākais priekšmets ir apmēram 100 kg smagā lode, kas ir 
pirmais eksponāts, un to ienesa ar svarcēlāja palīdzību, vecākie 

Juris Dambis, Dr. arch., Nacionālā kultūras 
mantojuma pārvaldes vadītājs:

− Pabeigta Valmieras 
pils kultūrvides centra 
izveide. Projekta ietvaros 
tika atjaunots Vecās 
aptiekas vēsturisko ēku 
komplekss un Valmieras 
pilsdrupu ZR daļā tika 
uzcelta kultūrvides 
centra stiklotā jaunbūve. 
Projekta ieceres stadijā 
notikušas plašas profesio
nāļu diskusijas, objekta 
realizācijas gaitā papildus 
veikta detalizēta izpēte, 

iegūti jauni, pārsteidzoši atklājumi, un Vecā aptieka ieguvusi 
jaunu kultūrvēsturisku nozīmi. Valmieras vecās aptiekas 
komplekss veidojies pakāpeniski no 18. gs. 30. gadiem līdz 
19. gs. beigām kā trīs ēku grupa. Tās senākā un apjomīgākā 
daļa ir centrālais apjoms, kas celts 1735. gadā kā pirmā ēka uz 
pilsdrupu sienu pamatiem Z pusē un kas ir vecākā koka ēka 
Valmierā. Vēsturiskās ēkas saglabāšana izvērtās par nopietnu 
izaicinājumu visiem procesā iesaistītajiem, kultūras mantoju
ma sargātāji vēlējās pēc iespējas vairāk saglabāt vēsturiskās 
ēkas oriģinālo substanci un autentiskumu, savukārt pasūtītājs 
un būvnieki vairāk pārstāvēja pragmatisko pieeju. Visplašākās 
diskusijas izvērtās par jaunas būvniecības iespējām pils
drupās. Šķietami neiespējamais ieguva atbalstu, bet izvirzot 
augstas kvalitātes prasības. Šāda veida objektā būtiski bija 
panākt laikmetu un vērtību labu savstarpējo dialogu, no jauna 
pievienotajam būvapjomam bija jābūt tādam, kas iekļaujas 
kultūrvēsturiskā vidē, ar savu risinājumu un dizaina kvalitāti 
rada pievienoto vērtību. Vēsturisko vērtību saglabāšanas un 
atjaunošanas darbu kvalitātes vērtējumā viedokļi būs dažādi. 
Kultūras mantojuma eksperti vienmēr centīsies pievērst vēl 
lielāku uzmanību vērtīgās oriģinālās substances saglabāšanai, 
vēsturiskās patinas izcelšanai un vēsturisko vērtību kopuma 
radītās noskaņas saglabāšanai. Lielākā daļa muzeja apmeklē
tāju praksē panākto noteikti vērtēs kā sasniegumu un ieguvu
mu pilsētai. Iegūtais mūsdienu arhitektūras papildinājums ir 
īpaši veiksmīgs, lakonisks, vizuāli viegls, veidots kontrastējot, 
bet netraumējot vēsturiskās vērtības. Pievērsta uzmanība 
objekta ērtai lietošanai un detaļu dizaina kvalitātei. Veiksmīgi 
atrisināta ekspozīcija, kas organiski saplūst ar arhitektūru, 
veidojot vienotu stāstu. Konkrētajai situācijai Valmierā, kur 
neizteiksmīgas jaunās apbūves īpatsvars ir salīdzinoši liels, 
jaunais objekts ir ieguvums un ticami kļūs par vietzīmi.
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priekšmeti ir rotas. Runājot par Hanzas tēmu, interesanta ir karte, 
ko apmeklētāji var iedarbināt ar atslēgu, izgaismojot Hanzas ceļus. 
Līdzās ir interaktīva spēle par Hanzas kuģa piekraušanu ar precēm. 
Ekspozīcijas veidotāji spēles sagatavošanai pat sazinājās ar pazīstamu 
Nīderlandes kuģniecības uzņēmuma kuģa kapteini. 

Jā, esam konsultējušies ar dažādu jomu profesionāļiem. Piemēram, 
lai kuģis pareizi balansētu, jāvadās pēc loģikas un fizikas likumiem. 
Tādēļ sazinājāmies ar kuģu kravu pārvadātāju. Tāpat arī ar citiem 
speciālistiem, piemēram, kaulu apstrādē, ar arheologiem, jo tēmu 
loks aptverts plašs, arī laikposms – no 13. līdz 18. gadsimtam, skaidro 
Liene Rokpelne.

Viduslaiku tēli 

Apmeklētāju visā ekspozīcijā pavada arī ēnu tēli, kuros, iespējams, 
var saskatīt līdzību ar Valmieras muzeja darbiniekiem. Tie sagaidīs 
stikla apjomā un pavadīs restaurētajās ēkās izvietotajās ekspozīci
jas daļās. Restaurētajā apjomā redzami zīmējumi, kurus sagatavoja 
būvpētnieks Ilmārs Dirveiks, veicot arhitektoniski māksliniecisko 
izpēti un pēc iegūtajiem datiem mēģinot konstruēt ēku tās uzcelšanas 
laikā 18. gadsimtā. Autentiska ēkas iekšējā veidola atjaunošana bija 
iespējama, jo, noņemot apšuvumu, tapetes un citu padomju laika uz
slāņojumu, atklājās oriģinālā substance. Šāda tipa ēkai var labi redzēt 
iezāģējumus, kur ir stūru salaidumi, varēja saskatīt, kur sākotnēji ēkai 

Ekspozīcijai speciāli tika izstrādāti 
rokas zīmējumi monotipijas tehnikā. 
Tie tika veidoti, analizējot vēsturiskos 
materiālus un meklējot īsto izteiksmes 
veidu, kas saistīti ar satura tēmām, bet 
vienlaicīgi atstāj arī vietu apmeklētāja 
iztēlei. Daļa zīmējumu ir animēti, lai 
precīzāk nodotu vēstījumu apmeklē
tājiem.
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No kreisās: Mārtiņš Vītols, 
Ingūna Elere, Dagnija 

Andersone, Baiba Grīnberga, 
Ieva Timoško, Laura 

Lorence, Holgers Elers, Ģirts 
Arājs, Linda Rudzīte. 

H2E 
ir viens no vadošajiem 

dizaina birojiem Latvijā, 
kuru dibinājuši Ingūna 

Elere, Dagnija Andersone un 
Holgers Elers. Birojs darbo

jas starpdisciplinārā dizaina 
jomā – izstrādājot interjerus, 

identitātes, ekspozīcijas, 
nestandarta dizaina risinā
jumus un procesus. Ticam, 

ka videi, kurā dzīvojam, 
lietām un pakalpojumiem, 

kurus izmantojam, jābūt 
kvalitatīviem, funkcionāliem 

un saprotamiem. 

bijušas starpsienas. Var ieraudzīt, ka pie manteļskursteņa laika 
gaitā bijušas piemūrētas krāsnis, pat dažviet gruzdējuši baļķi 
starpstāvu pārsegumā. Vietā, kur atklājās baznīcas mūriem līdzī
gas skaistas ķieģeļa sienas, ir stāsts par garīgo dzīvi viduslaikos, 
kas asociējas ar skriptorijiem un mūku stāviem pie stāvgaldiem, 
pārrakstot grāmatas ar roku. Ordeņbrāļu lūgšanu viduslaiku 
latīņu valodā ierunāja Latvijas Universitātes profesors, Latvijas 
vadošais medievists Andris Levāns. Stendu stilistiskā līdzība ar 
tēmu, par ko konkrētajā telpā ir stāsts, turpinās visā ekspozīcijā. 
Ja runa ir par naudu, tad stendi ir kā naudas lāde, ja par ēdienu, 
tad virtuves kumodes, ja par ādas kurpēm, tad ādas miecējamā 
muca. 

Manteļskurstenī ir digitālais pavards, kur katrs var, digitāli 
liekot kopā sastāvdaļas, pagatavot viduslaiku ēdienu. Kad atrasts 
pareizais sastāvdaļu virknējums, ikviens aicināts šo ēdienu arī 
savās mājās pagatavot. Šī ekspozīcija Valmieras muzeja speciā
listiem ir kā dzinulis turpināt pētīt un popularizēt Valmieras 
vēsturi. Piedzīvojumu ekspozīcijā ir daudz un dažādi. Un šeit 
vietā teiciens – lasiet un ieraugiet. Laipni aicināti Valmierā!

Raimonds Kuncevičs, 
R.K.C.F.Renesanse vadītājs:

− Valmieras pils kultūrvides centrs mūsu praksē vērtējams 
kā sarežģīts objekts, kuru varējām uzņemties, pateicoties mūsu 
ilgstošajai pieredzei lielākos un mazākos projektos, jaunbūvēs 
un objektos, kas saistīti ar apjomīgiem restaurācijas darbiem. 
Vēsturiskā apjoma restaurācija šajā objektā nesa līdzi pamatīgus 
sarežģījumus. Katrs īpašnieks laika gaitā šeit bija veicis pārbūves 
atbilstoši savai sapratnei vai nesapratnei, jo ēka ilgi nebija iekļau
ta kultūras pieminekļu sarakstā, līdz ar to pārbūves nevajadzēja 
saskaņot. Šie visi kultūrslāņi bija uzmanīgi jādemontē, cik iespē
jams pietuvojoties oriģinālajai substancei. Lai varētu veikt šos 
attīrīšanas un restaurācijas darbus, mūsu speciālisti iepazinās 
ar visu pieejamo informāciju, konsultējās ar jomas flagmaņiem 
Arhitektoniskās izpētes grupu, kā tai teicienā: septiņas reizes 
nomērīja un vienu nogrieza. Neviens restaurācijas posms netika 
sasteigts, bet, pēc iespējas apkopojot visu labo pieredzi, tika 
pārdomāta darbu veikšanas tehnoloģija un pēc tam izpildīta. Bija 
arī jāievēro tehnoloģiskā pauze, kamēr tika pārstrādāts vēsturis
kās ēkas projekts, jo padziļinātie atsegumi jau uzrādīja citu ainu, 
nekā sākotnēji domāts. Rūpīgs roku darbs šajā objektā prevalē
ja – visi smagie montāžas darbi bija īsts izaicinājums, jo varējām 
galvenokārt izmantot tikai nelielus, manuāli darbināmus mehā
nismus, tehnoloģijas pieslēdzām jaunā apjoma tapšanas laikā. 

Mums ir gandarījums par veikumu, noteikti gaidām viesus 
Valmierā un šajā objektā. Bet vēsturiskā ēka varbūt pēc vairā
kiem gadiem vēlreiz nonāks uzmanības lokā, veicot vēl padziļinā
tāku restaurāciju un pietuvinājumu oriģinālajiem materiāliem.

PILNSABIEDRĪBA  

ZGT,
lielākie projekti: 

Oskara Stroka vasaras 
koncertzāle Daugavpilī, 
Ogres vārti – Daugavas 

krasta aizsargbūve, 
Valmieras kultūras centra 

Rīgas ielā 10, Valmierā, 
pārbūve, Valmieras 

pils kultūrvides centrs 
Bruņinieku ielā 1, Valmierā. 

Godalgas un atzinības 
Latvijas un starptautiskos 

arhitektūras metu 
konkursos. Arhitekti  
Viktors Zarakovskis,  

Antons Gonda,  
Andris Tomsons.
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D
augavas kreisajā krastā pretī Spīķeriem ar brīnišķīgu skatu uz 
upi un pilsētas centru atdzimst kādreizējā Carl Zeiss optikas 
fabrika vēsturiskajā siluetā, taču ar mūsdienīgu būvapjomu 
un inovatīvākajām tehnoloģijām, kļūstot par jaunu, modernu 
A klases ēku – Zeiss Biroji. Ilgu laiku ēka stāvēja pamesta, bet 

tagad tai tiek piešķirta otrā elpa – tā ir uzbūvēta no jauna, ievērojot 
vēsturisko ģeometriju 1:1, bet lietojot jaunākās inovācijas arī detaļās. 
Viena no ēkas svarīgākajām daļām ir logi, un tiem tagad ir izvēlēti 
kvalitatīvi alumīnija profili no Slim Line sistēmas, ko ražojis Reynaers.

Vēsturiskā ēka būvēta 1912. gadā, un nesenie atklājumi liecina, ka tā 
ir vecākā dzelzsbetona ēka Rīgā, apsteidzot līdzšinējo titula īpašnieci – 
1923. gadā būvēto kinoteātri Splendid Palace. Carl Zeiss bija 1846. gadā 
Vācijā, Jēnā, izveidots uzņēmums, kurš ražoja optiskās sistēmas un 
mikroskopus, laika gaitā kļūstot par vienu no ievērojamākajiem un 
lielākajiem ražotājiem. Tāpēc nav brīnums, ka par Carl Zeiss rūpnīcu 
arhitektūru Vācijā ir pat izdota grāmata. Laiku lokos toreizējos kvartāla 
attīstības plānus izjauca Pirmais pasaules karš, un ražotne no Latvijas 
tika evakuēta. Pēc tam ēkā atradās dažādas rūpnīcas, kā pēdējā – Popova 
radiorūpnīca. Tā kā šī ir vecākā dzelzsbetona ēka Rīgā, tā ir pelnījusi 
rūpīgu atjaunošanu, un ar tagadējā gādīgā saimnieka Mūkusalas 
Biznesa Centrs Ivetas Bahmanes vadībā rokām tas arī notiek.

DROŠAS UN EFEKTĪVAS 

LOGU SISTĒMAS 

SL38 SLIM LINE 

REYNAERS IZPILDĪJUMĀ

Zeiss Biroji. 
Pasūtītājs Mūkusalas Biznesa 
Centrs. Projekta autori DUAL 
Arhitekti Aleksandra Čepigusa 
vadībā. Kopējā platība 5600 m2. 
Adrese Mūkusalas iela 41  
(Dēļu iela 2), Rīga. Griestu 
augstums vēsturiskajā  
daļā 3,95 m. BREEAM serti
fikāts EXCELLENT. Zemas 
apsaimniekošanas izmaksas.

PAULA JANSONE
Foto Aleksandrs Kendenkovs  
un Reynaers publicitātes foto



I
zvēloties logus jebkurai ēkai, jāņem vērā daudzi aspekti,  
smalkākās nianses. Tieši logi lielā mērā nosaka siltuma zudumus 
un ēkas iekšējo klimatu, tāpēc logu izvēle ir ļoti svarīga.  
Alumīnija logu sistēmu izstrādātājs Reynaers ir nācis klajā  
ar jaunām un efektīvām logu sistēmām – SL38 Slim Line, kas 

ir sinonīms elegancei un funkcionalitātei, padarot to par ideālu 
risinājumu ikvienam mūsdienīgam un ilgtspējīgam projektam.  
Šī sistēma nodrošina patīkamu estētiku un atbilstošu mikroklimatu, 
kā arī augstākā līmeņa tehniskās īpašības gan mājoklim, gan dažādas 
funkcionalitātes komerctelpām. Lai nodrošinātu maksimālas 
variācijas iespējas katram projektam, SL38 tiek piedāvāts trijās 
versijās – Classic, Cubic, Ferro –, ļaujot izvēlēties atbilstošo stilu,  
kas saskan ar projekta dizaina vīziju. Classic būs piemērots klasiskajai 
estētikai, kas stāv pāri laikam, Cubic piedāvā skaidras un modernas 
līnijas, savukārt Ferro piešķir vietai industriālu šarmu. Neraugoties 
uz daudzveidīgajām ārējā veidola variācijām, SL38 sistēma nodrošina 
arī industrijas definētos drošības standartus, sasniedzot RC2 
pretielaušanās līmeni. Pastiprināto profilu un advancētu furnitūru 
kombinācija nodrošina gan augstāko drošību, gan īpašnieka 
sirdsmieru.

L38 SISTĒMAI PIEMĪT ARĪ IZCILAS INDUSTRIJAS 

LĪDERA CIENĪGAS TEHNISKĀS ĪPAŠĪBAS. GALVENIE 

TEHNISKIE RĀDĪTĀJI:

siltuma caurlaidība (Uvērtība)  Uw = 0,8*
ūdensnecaurlaidība  750 Pa
testētās akustiskās vērtības  līdz Rw (C, ctr) = 45 (−1; −4)**
cikliskā atvēršanās/aizvēršanās testēšana  3. klase – 20 000 cikli
pretuzlaušanas klase  RC2
* Atkarīgs no loga lieluma un konfigurācijas.
** Atkarīgs no izmantotās stikla paketes.

SL38 sistēmā integrējamo stikla pakešu maksimālais biezums 
ir 55 mm, ļaujot variēt ar dažādām stiklojuma opcijām, saglabājot 
augstākos energoefektivitātes un skaņas izolācijas rādītājus.  
Šī risinājumu elastība maksimizē dabiskās dienasgaismas apjomu 
telpās, nodrošinot komfortablu un emocionāli labvēlīgu iekštelpu vidi.

SL38 CUBICSL38 FERRO SL38 CLASSIC



NEW HANZA  

PIRMĀ  

BIROJU ĒKA
Apkopoja 
AGRITA LŪSE, 
informācijas avoti Pillar Capital,  
MARK Arhitekti
Foto Aleksandrs Kendenkovs  
(BDCC arhīvs), Pillar Capital

Biroju ēka Mihaila Tāla 
ielā 1, Rīgā. Pasūtītājs 
Pillar Capital, projekts 
MARK Arhitekti, Jānis 
Sauka, Līga Rutka, 
Berta Lerhe, būvnieks 
Pillar Contractor, 
būvuzraudzība 
Būvuzraugi LV. 
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J
aunajā Mihaila Tāla ielā tieši iepretim Hanzas peronam ir 
uzbūvēta un nodota ekspluatācijā jauna A klases biroju ēka, 
kuras telpu plānojums pieskaņots laikmeta tendencēm. Kovids 
ieviesa izmaiņas tradīcijās, biroju darbiniekiem piedāvājot 
iespēju strādāt attālināti no mājām. Jaunā mode nostiprinājās arī 

pēc kovida, daļa darbinieku tā arī neatgriezās birojos, bet izvēlējās 
hibrīda darba apstākļus – lielu daļu laika strādāt attālināti. Līdz ar 
to pieprasījums pēc lielām biroju platībām ir krietni samazinājies, tā 
vietā pieaudzis pieprasījums pēc mazākām, bet ļoti komfortablām 
biroju telpām. Nomnieku vidū īpaši pieprasītas ir telpas līdz 250 m2. 
Pateicoties New Hanza biroju ēkas formai, katrs telpas kvadrāt
metrs ir racionāli izmantojams un dod iespēju nomniekiem piedāvāt 
telpas, sākot pat no 150 m2.

Biroju ēkas nomniekiem būs 
pieejamas plašas un mūsdienu 
prasībām atbilstošas kopstrādes 
un socializēšanās telpas kopumā 
500 m2 platībā, kur atradīsies 
koplietošanas virtuve, plaša 
atpūtas istaba, telpa nelielām 
konferencēm, vairākas dažāda 
lieluma tikšanās telpas, atseviš
ķas darba stacijas, bērnu stūrī
tis, telpa īsām spēka diendusām, 

ilgtspējība 
arhitektūrā, 
būvniecībā, 
dizainā 
2022

New Hanza biroju ēka 2022. gadā ieguva 
1. vietu konkursā Ilgtspējība arhitektūrā, 
būvniecībā, dizainā nominācijā Ilgtspējīgākais 
projekts. Projektētie energoefektivitātes 
parametri reālajā ekspluatācijā ir augstāki, 
apliecinot augsto arhitektūras un  
būvniecības kvalitāti.
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kā arī āra terase. Šādu telpu esamība ļaus nomniekiem efektīvāk 
plānot nepieciešamā biroja platību un noslodzi, kā arī uzņēmumiem 
ar nelielu darbinieku skaitu, kuriem ir nepieciešami kompakti biroji, 
dos iespēju baudīt mūsdienu moderno biroju priekšrocības.

Vēl viena iezīmīga un tikai šai ēkai raksturīga lieta ir segta divstā
vu velonovietne ar vērsumu pret Hanzas peronu, kurā zem jumta, 
pasargāti no nokrišņiem, ietilpināmi 175 velosipēdi. Trešā atzīmē
jamā lieta – ēka tapusi saskaņā ar BREEAM sertificēšanas sistēmas 
nosacījumiem, Excellent standartiem. Šī ir retā biroju ēka, kurai ir 
autostāvvietas pagrabā un daļā 1. stāva.

Projekta koncepts

Biroju ēka tika projektēta zemesgabala DA stūrī pie Hanzas ielas 
un Mihaila Tāla ielas krustojuma. Ēkas stāvu skaits ir atbilstošs 
Skanstes apkaimes teritorijas lokālplānojumā noteiktajam – 6 un 
12 stāvi. Būvapjomu veido vizuāli atdalīti, tomēr funkcionāli savie
noti 3 apjomi – A, B un C korpuss, ko vizuāli atdala uz iekšu ierauti, 
stikloti apjomi. A un B korpusam ir 6, savukārt C korpusam 12 stāvi. 
Korpusi ir viengabalaini, taisnstūra formas, 1. stāva ārsienas vei
dotas monolītā dzelzsbetona konstrukcijās ar pilnu ķieģeļu apdari. 
Savukārt 2.–12. stāva fasādes veidotas no konstruktīviem, rūpnie
ciski ražotiem sienu paneļiem ar zāģētu 20 un 50 mm biezu ķieģeļu 
apdari. Paneļu apdare, logu un žalūziju izbūve tika veikta rūpnīcā 

uz vietas pēc arhitektūras daļas detalizācijas risinājumiem. Fasāžu 
apdarē izmantoti trīs dažādu toņu ķieģeļi – melns, tumši pelēks, 
gaiši pelēks.

Daļā ēkas 1. stāvs ir divos līmeņos, tur atrodas tehniskās telpas, 
arhīva telpas, velosipēdistu ģērbtuves un autostāvvieta. Sākot no 
ēkas 2. stāva, ir atvērtā tipa biroji. Ēkai ir divi vertikālo komunikā
ciju bloki (starp A un B korpusu un C korpusā), kuri rada stinguma 
kodolus noturības nodrošināšanai. C korpusā veidotas divas evakuā
cijas kāpņu telpas pēc šķēru kāpņu principa. Biroju ēkā ir viena 
centrālā ieeja no Mihaila Tāla ielas, kas ir uzsvērta ar apjoma iedziļi
nājumu 1. stāva līmenī un ved uz ēkas centrālo vestibilu B korpusā. 
Vestibils funkcionāli savienots ar A un C korpusa komerctelpām, kā 
arī no vestibila vizuāli uztveramām kāpņu telpām. A un C korpusā 
izvietotajās komerctelpās veidotas vairākas ieejas no ielas, savukārt 
ēkas rietumu fasādē paredzētas evakuācijas izejas, tehniskās ieejas, 
piegādes zona, kā arī organizēta iebraukšana un izbraukšana no 
autostāvvietas.

Objekta vietas izvēle

Biroju ēka atrodas finanšu darījumu un atpūtas centra New 
Hanza teritorijā. Jāatzīmē, ka New Hanza teritorija tiek attīstīta 
24,5 ha platībā bijušās Rīgas Preču dzelzceļa stacijas vietā, kvar
tālā starp Hanzas, Pulkveža Brieža, Skanstes un Sporta ielu. Ēkas 
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projektā pārnestas labākās arhitektoniskās vērtības no Rīgas centra 
apbūves, bet izmantojot mūsdienīgāku ietvaru.

Labiekārtojuma izveidē ņemta vērā New Hanza teritorijas aina
viskā koncepcija, kas paredz kvartālā veidot atvērtu un apstādīju
miem bagātu publisko ārtelpu, kura ir saskanīga ar Hanzas perona 
labiekārtojumu un nodrošina apkaimē labvēlīgu mikroklimatu. 
Te ir plaši gājēju un veloceļi, radot drošu un ērtu infrastruktūru. 
Satiksmes ātruma samazināšanai izbūvētas vienlīmeņa gājēju 
pārejas. Galvenā gājēju ietve (platums 3,5 m) tiek virzīta gar ēkas 
fasādi, un zaļā zona to nodala no gājēju ietves gar brauktuvi. Zaļo 
zonu veido plašas dobes ar daudzveidīgiem kokaugu stādījumiem. 
Izveidotajās kabatās ir atpūtas soliņi un velonovietnes. 

Enerģija un tās taupīšana

Ēkas projektēšanas laikā veikta dinamiskā energosimulāci
ja atbilstoši ASHRAE 90.12013 un BREEAM International New 
Construction 2016 Ene 01 Calculation Methodology. Atbilstoši tai 
ēka kopumā gadā patērēs 106 kWh/m2, no kā 20 MWh gadā tiks 
atgūtas, pateicoties PV saules paneļiem. Simulācijas dati ļauj pro
gnozēt apsaimniekošanas izmaksas mēneša griezumā un savlaikus 
plānot ēkas uzturēšanu.

Ēkas koncepts paredz pasīvo un aktīvo energoefektivitātes 
risinājumu izmantošanu. Pasīvie risinājumi ietver fasādes no dzelzs
betona sendvičpaneļiem, izvairoties no lieliem stiklotiem apjo
miem, un materiālu ar pietiekami augstu siltumietilpību (betons) 
lietošanu, tādējādi samazinot pārkaršanas risku vasarā un siltuma 
zudumus ziemā.

Zaļie jumti samazina pārkaršanas riskus un jumta seguma 
bojājumus ekstremālu temperatūru iedarbības rezultātā. Logiem 
stiklotās daļas pārklātas ar aizsargslāni, samazinot saules siltuma 
slodzi telpās.

Aktīvie energoefektivitātes nodrošināšanas pasākumi ir 
vairāki. Ir izbūvētas ārējās logu žalūzijas, lai telpas noēnotu. 
Apgaismojumam izmantotas tikai LED sistēmas. Koplietošanas 
telpās apgaismojumu vada klātbūtnes sensori vai īpašie režīmi, 
pieskaņoti darba laika grafikiem. Arī fasādē ir sensori, kuri reaģē uz 
krēslas iestāšanos, ieslēdzot apgaismojumu.

12 stāvu ēkas daļā viena fasāde projektēta ar PV saules paneļiem, 
kas nodrošina daļu enerģijas atgūšanas un lietderīgu ēkas virsmu iz
mantošanu. Ēkās iebūvēti lifti ar reģeneratīvu pievadu, kas ļauj atgūt 
līdz pat 30% lifta patērētās elektroenerģijas.

Ventilācijas sistēmas sadalītas 11 sektoros, tām daļēji pakārtotas 
ēkas siltumapgādes un gaisa dzesēšanas sistēmas. Autonomās venti
lācijas zonas ļauj precīzāk piemērot nepieciešamo gaisa apmaiņu 
katrai telpai. Katrā sektorā uzstādīti mainīgās plūsmas regulēšanas 
vārsti (VAV) ar CO2 kontroli (60 kontroles zonas). Sistēmu kapaci
tāte ļauj palielināt sektoru skaitu un optimizēt ventilācijas sistēmu 
enerģijas patēriņu.

Arhitektu biroja Sudraba 
arhitektūra ideja par 

velonovietnes izveidi balstīta 
idejā par Rīgas pagalmu 

šarma izspēli kopā ar 
industriālo vietas vēsturi. 

Tiesa gan, sākotnējā ideja ir 
mainīta, un realizēts MARK 

Arhitekti projekts.
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Gaisa apstrādes iekārtās atrodas higroskopiskie rotora reku
peratori. Izvēlētais rekuperatoru tips (efektivitāte ≥80%) ļauj 
samazināt enerģijas patēriņu siltajā periodā un ziemā uzturēt telpās 
par 15−20% augstāku gaisa relatīvo mitrumu nekā klasiskajiem 
rekuperatoriem. Tāpat izvēlētas iekārtas ar soft start, kas samazina 
elektrības patēriņu, novēršot lielus pīķa patēriņus iekārtu palaiša
nas brīdī.

Biroju ēkā projektēta bezkondensāta dzesēšanas sistēma telpu 
mikroklimata kontrolei, sadalot ēku un telpas ekvivalenti siltumap
gādes sistēmai. Gaisa dzesēšanas sistēma ir pakārtota ventilācijas 
sistēmu darbībai kā sekundārais mikroklimata kontroles instru
ments, kuru izmanto situācijās, kad ventilācijas sistēmas sasniegu
šas savas efektivitātes maksimumu.

Ēkas vadības un automatizācijas sistēmas pārraudzībai, mo
nitoringam un efektīvai ēkas sistēmu vadībai projektā paredzēts 
izmantot specializētu ēkas efektivitātes analīzes un kontroles 
programmnodrošinājumu. No vadības un automatizācijas sistēmas 
centralizēti tiek vadītas un kontrolētas apkures, klimata un venti
lācijas sistēmas, nodrošinot efektīvu un lietderīgu sistēmu resursu 
izmantošanu.

Kā ietaupīt būvmateriālu izmantojumu?

Biroja ēkas projektēšanas procesu vadīja, ņemot vērā izvirzītos 
materiālu un risinājumu efektivitātes kritērijus: izvēlēties ēkas 
apjomus, lai samazinātu resursu patēriņu zemes darbu laikā un sa

BERTA LERHE, 
arhitekte

LĪGA RUTKA, 
arhitekte

JĀNIS SAUKA, 
MARK Arhitekti dibinātājs,
absolvēta RTU APF. 2006. gadā izveidoja 
biroju MARK Arhitekti, kas orientējas 
uz apjomos vērienīgu sabiedrisko ēku 
un daudzdzīvokļu ēku projektiem. 
Zināmākie projekti BKUS jaunbūve, 
Rīgas pils rekonstrukcija sadarbībā ar 
Sudraba arhitektūra, Tukuma skolas 
rekonstrukcija, dalība arhitektūras 
konkursos, tiek iegūtas 1. vietas. Saskaņā 
ar LAS datiem godalgotākais birojs 
pēdējos trijos gados.

ROBERTS MEIERS
Absolvēta Rīgas Ekonomikas Augstskola, 
Executive MBA. Šobrīd no 2016.gada Pillar 
Capital AS Dzīvojamā segmenta attīstības 
nodaļas vadītājs. Pirms tam Hanner, 
Modern City, VAS Starptautiskā lidota Rīga. 
Projektu vadītājs dzīvokļu objektos: Martas 
iela 7, Visbijas prospekts 45, Jaunā Teika, 
Eizenšteina iela 47a, Baltinavas iela 17. 
Projektu vadītājs biroju projektos: Gunāra 
Astras iela 1C; Jaunā Teika; Place Eleven, 
Mihaila Tāla iela 1. Projektu vadītājs ES 
kohēzijas fonda projektam Infrastruktūras 
attīstība starptautiskajā lidostā Rīga.

Armands Bilzonis, MD Noass darbnīcas vadītājs, 
dalās ar ievērojama mēroga biroja ēku durvju 
izgatavošanas stāstu. To tapšanā izmantoti 2013. 
gadā no Daugavas izcelti ozolkoki. Tie lielākoties 
bija vairākus simtus gadu veci, vienam no ozoliem 
ekspertīze uzrādīja vecumu 1200 gadi. Tie ir 
ekskluzīvi, neikdienišķi materiāli, kuriem piedien 
atrasties elitāros projektos. Cik ilgi ozoli gulējuši 
Daugavā? Iespējams, no 1700. gada, kad Daugava 
mainīja gultni un applūda pieguļošo muižu teritori
jas. Atrodoties upē, ozola miecvielas reaģē ar ūdeni, 
un koks melnē. Jo ilgāk materiāls atrodas ūdenī, 
jo tas kļūst tumšāks. Ozola baļķi bija tik apjomīgi 
un smagi, ka nebija iespējams tos pārvietot ar 
standarta baļķvedējiem, bija nepieciešami īpaši 
manipulatori. Aptuveni 8 gadus ozoli sazāģēti gulēja 
krautnē un pamazām izžuva. Biroju ēku durvīm 
izmantoti 6 mm biezi ozolkoka dēļi, kuriem uzklāta 
lakas kārta. Saglabāta koka dabiskā faktūra un tonis, 
un, protams, ekskluzīvais raksturs.

sniegtu normatīvo aktu prasības; projektēt unificētus ēkas elementus, 
lai samazinātu atkritumu daudzumu būvlaukumā un ārpus tā; projek
tēt ēkas plānojumus un interjeru, lai tas būtu pielāgojams dažādām 
nomnieku vajadzībām.

Lai sasniegtu izvirzītos mērķus, tika veikti šādi pasākumi:
• ēkas pazemes daļas izbūves izvērtējums;
• ēkas arhitektūras vīziju konkurss;
• ēkas konstruktīvās shēmas un būvniecības metodes izvērtējums;
• BIM vides izmantošana, 
• konsultācijas ar saliekamā dzelzsbetona elementu ražotājiem, logu 

un fasāžu elementu ražotājiem, AVK sistēmu ražotājiem;
• fasādes mockup izbūve.

Pasākumu rezultātā sasniegti šādi rezultāti:
• iegūts 134 m3 betona un 6,65 t stiegrojuma ietaupījums pamatu 

konstrukcijās, savstarpēji salīdzinot dažādas pāļu izbūves tehnolo
ģijas, kas pieejamas Latvijā;

• iegūts 134 m3 betona ietaupījums, fasādes ārsienas projektējot kā 
nesošas;

• lietojot BIM modelēšanu un veicot savlaicīgas konsultācijas, iegūts 
ap 170 m2 iznomājamas platības, pateicoties komunikāciju izvieto
jumam un dimensionēšanai;

• samazināts būvniecības atkritumu daudzums par 334,9 m3, lietojot 
iepriekš izgatavotus un samontētus elementus, aprēķins pret pa
matvērtībām no CRW ziņojuma Benchmarks and Baselines.
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IDILLISKĀ CEDAR 

VIENSĒTA LIETUVĀ

PAULA JANSONE
Foto Norbert Tukaj,  
arches arhitektūras biroja  
arhīvs

Projekta autori arches 
(Lietuva), arhitekti: 
Arūnas Liola, Edgaras 
Neniškis, Rolandas Liola,  
Rūta Vitonytė.
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Vieta, kur arhitektūra aicina sajust dabas 
skaistumu un diženumu.

D
abas iedvesmots un veidots pēc ilgtspējas un pārstrādes 
idejām, Lietuvā tapis unikāls projekts – vēsturiskā vien
sēta Cedar House. Projektu veido 2 ēku komplekss – dzī
vojamā un saimniecības ēka, kur par prioritāti ir izvirzīta 
ekoloģisku materiālu izmantošana un to harmoniska 

integrēšana apkārtējā ainavā. Lūkojoties uz dabas klātbūtni un 
tās kvalitāti, rodas asociācijas ar Šveices vai Norvēģijas skatiem. 
Projekts atrodas apbrīnojamā un gleznainā uzkalnē Viļņas 
reģionālajā parkā, un tā autori ir pazīstamā un sevi daudzos 
projektos pierādījusī Lietuvas arhitektūras studija arches. 
Projekta nosaukums Cedar House tapis, pateicoties ēku nesošo 
konstrukciju un apdares materiālam – dabīgajam ciedru kokam. 
Dominējošā loma šeit ir atvēlēta dabiskajai un neaiztiktajai aina
vai, kur pašas ēkas kalpo kā papildinājums un cieņpilns, neuzbā
zīgs fons. Tāpēc viens no projekta uzstādījumiem bija saglabāt 
pietāti pret dabu – tas izpaudās ne tikai unikālajā konceptā, bet 
arī materiālu izvēlē, sliecoties par labu ainavā integrējamiem, 
lokāliem un ekoloģiskiem konstruktīvajiem risinājumiem. 

Sākt darbu pie projekta bija liela atbildība, jo projekta atraša
nās vieta prasīja altruistisku, dabai veltītu pieeju, kur nav vietas 
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arhitekta ego vai eksperimentiem. Papildus iegrožojošajiem 
parka teritorijas būvniecības noteikumiem galvenie izaici
nājumi bija saistīti tieši ar harmonisku iekļaušanos dabā. 
Tāpēc ēku koncepta un galvenā iedvesmas avota pamatā 
bija ēkas ieskaujošā vide, meži un pakalni. Līdz ar to pieeja 
koncepta izstrādē bija maksimāli delikāta, procesa laikā 
cenšoties rast atbildi uz jautājumu, kā harmoniski integrēt 
mūsdienu arhitektūras risinājumus, vienlaikus aizsargājot 
dabiskās ainavas daudzšķautņainību. Kādā veidolā radīt 
vietas unikālo arhitektūras identitāti, tajā pašā laikā nepār
mācot apkārtējo vidi? Risinājumi šim ir rasti gan vizuālajos, 
gan saturiskajos aspektos. Pirmām kārtām, ciedra koka 
izvēle par galveno materiālu. Koks sniedz siltumu, taktilās 
izjūtas, piepilda telpu, kā arī tam ir fenomenālas funkcionā
lās īpašības. Tāpat lielie logu apjomi ļauj maksimāli izmantot 
dabisko dienas gaismu, kas sniegs papildu artavu emocio
nālas un patīkamas ēkas izveidē. Vienotai kompozīcijai arī 
logu rāmji un iekšējā apdare ir veidoti no koka. Par apsildi 
ir izvēlēta ģeotermālās apkures sistēma, kas ne tikai uzlabo 
komfortu, bet arī metaforiski savieno projektu ar dabu – ie
gūstot enerģiju no zemes un padarot māju par meža daļu, kā 
citu koku. 

Lai radītu vēlamo koptēlu, ēku eksterjerā un apjomos 
tika ievērotas daudzas nianses – sākot ar ēku formām un 
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izvirzījumiem, kas replicē pakalna un koku galotņu formas, līdz 
pat fasādes apdarei, kas veidota nevis tradicionālajā dēļu formā, 
bet gan ar koka šindeļiem, lai piešķirtu ēkām cilvēkam uztveramu 
mērogu. Ēkas dominējošais apjoms integrējas kalnā un vizuāli 
tiek daļēji paslēpts zem tā. Šādas proporcijas cilvēkam uztveramā 
mērogā rada vides jūtīguma un plastiskuma sajūtu. Minimāla 
iejaukšanās ēku ārējā struktūrā, augsta arhitektūras kvalitāte 
un novatorisks dizains rada projekta augsto pievienoto vērtību, 
vienlaikus saglabājot neitralitāti pret dabisko kontekstu.

Konstrukcijas un karkass

Projekta vietā kādreiz atradās divas ēkas, bet, tā kā tām ne
piemita nekāda kultūrmākslinieciskā vērtība, tās netika ņemtas 
par pamatu jaunajam ēku veidolam, lai arī ir saglabāta ēku 
lokācija un respektēti to platības parametri. Galvenais mērķis bija 
pamesto ēku zemesgabalu atdzīvināt, radot jaunu arhitektūras 
kvalitāti un estētiku, kas tiecas pēc ilgtspējības un ekoloģijas. 
Tādējādi šeit ir saglabāts tradicionālais divu māju kompleksa 
sastāvs, no kuriem viens integrējas pakalnā, saplūstot ar to 
ieskaujošo vidi. Interjers veidots no vietējiem ekoloģiskajiem 
materiāliem, kas veicina arī labvēlīga mikroklimata saglabāšanu. 
Dabas ainava šeit kļūst par vienu no vērtīgākajām iezīmēm – līdz 
ar cilvēku veidotiem apstādījumiem un augu kompozīcijām ir 
tikai dažas tikko iestādītas priedes, kas turpina kādreizējo priežu 
silu. Ēku ieskauj granīta bruģis, kas apvienots ar zālienu, savukārt 
noliktava ir savienota ar galveno rezidenci ar akmens šķembu 
bruģi. Piebrauktuve mājai veidota no akmens plātnēm ar šuvēm, 
caur kurām gadu laikā izaugs zāle, vēl vairāk pastiprinot dabas 
klātbūtni. Galvenie izmantotie konstruktīvie materiāli ēkās ir 
koks, akmens un māla apmetums. Siltumizolācijai tiek izmantota 
dabīgā koka vate. Ēkas projektētas ar potenciālu iespēju abās 
būvēs nākotnes perspektīvā ierīkot saules enerģijas sistēmu, un 
jau tagad ir integrēta elektroautomobiļu uzlādes stacija.

Šajā projektā satiekas tradīcijas, kas tiecas atgriezt autentisko 
viensētas burvību, ar laikmetīgumu, kas ar mūsdienīgiem paņē
mieniem un tehnoloģijām uzlabo lietotāju komfortu un pieredzi. 
Šis ir piemērs tradicionālā un mūsdienīgā mijiedarbībai, lai 
radītu savu autentisko kodu, kas stāstīs savu stāstu gadsimtiem 
uz priekšu. Cedar House projekta atslēgas vārdi ir vieta, ekoloģija, 
identitāte, cilvēka mērogs, jūtīgums, saikne ar apkārtni, kur arhi
tektūrai ir atvēlēta delikātā loma apzinātā, bet neuzbāzīgā veidā 
ietvert visus šos vēstījumus. Arhitektūra šeit aicina sajust, redzēt, 
dzirdēt, saost un pieskarties dabas skaistumam un diženumam.
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ANGLIJAS KARAĻGALMA LĪMENIS –  

ROYAL INTERIORS

P
asaulē zināmi un pieprasīti dizaina lietu zīmoli vienmēr izce
ļas ar izsmalcinātu estētiku un bezkompromisu kvalitāti, kas 
ir to vērtību pamatā, taču tikai daži no tiem ieguvuši akceptu 
izmantošanai Lielbritānijas karaļgalmā un tam piederīgo 
īpašumos. Klasiska dizaina formas un elegance apvienojumā 

ar nevainojamu funkcionalitāti un lietošanas ilgtspējību ir kritēriju 
kopums, kam tiek pievērsta īpaša uzmanība lietu un to ražotāju 
atlases procesā Anglijas galmā. Arī prasīgi klienti labprāt akceptē 
analogas izvēles, iedvesmojoties no smalko detaļu klasikas, kas 
pasniegtas izcili tehnoloģiski modernā izpildījumā no augstvērtī-
giem materiāliem.

Latvijā klasikas un tai pietuvinātās tendences, orientējoties 
sadarbībai ar izciliem britu interjera zīmoliem, kuri atrodas arī 
karaļgalma uzmanības lokā, jau kopš 2007. gada attīsta Royal 
Interiors Riga, kurš iepriekš zināms kā Royal Bathrooms un jau 
sākotnēji koncentrējās uz augstas kvalitātes vannas istabas aprīko
juma, piemēram, vannu, keramikas izstrādājumu, čuguna radiatoru, 
dvieļu žāvētāju, rokām darinātu flīžu, dušu un vannas istabas mēbe
ļu, piedāvājumu, kas tika mērķtiecīgi atlasīts tikai no Lielbritānijas 
labākajiem zīmoliem. Salona atrašanās vieta – Barons Kvartāls.

Komercijas nots ik palaikam tiek papildināta ar sociālām 
aktivitātēm, kopā ar citiem britu zīmolu pārstāvjiem katru gadu 
Latvijā atbalstot Anglijas karalienes Elizabetes II dzimšanas dienas 
svinības, ko organizēja British Chamber of commerce Latvia. Britu 

dizaina ikona Mini Cooper, ar kuru, protams, pārvietojas arī misters 
Bīns, jau sākotnēji ir Royal Bathrooms zīmola dibinātāja īpašumā, 
tādējādi noturot stilu līdz galam.

Ar laiku santehnikas piedāvājums, atsaucoties klientu vēlmēm 
pēc patiesi labām dizaina lietām un pilnvērtīga kompleksa telpu 
aprīkojumā, tika papildināts ar flīzēm, aksesuāriem, gaismekļiem, 
virtuves aprīkojumu, pēdējo gadu laikā – ar pilnu interjera apda
res materiālu klāstu. Salona nosaukums 2018. gadā tiek mainīts, 
un izvēlēts Royal Interiors Riga, norādot uz dizaina plašo loku. 
Salona atrašanās vieta ir Barons kvartāls. Sadarbība ar britu 
zīmoliem nav sekmējama ar konceptu – ātri un daudz, te valda 
izmeklēta džentlmeņu nosvērtība. Tāpēc vajag sevi pierādīt kā 
uzticamu un Anglijas vērtībās balstītu partneri. Tas, protams, nav 
viss, lai Latvijā parādītos Anglijas augstākā līmeņa dizaina klasika, 
bija jāpaiet gadiem, kuros notika sagatavošanās salona atvēršanai. 
Taču, ja nu reiz iegūta uzticība, tad tā tiek dāvāta pilnā apmērā 
un deleģētas pārstāvniecības tiesības tieši konkrētajiem part-
neriem. Royal Interiors klāstā esošās dizaina lietas un apdares 
materiālus nav iespējams atrast nekur citviet Baltijā, atšķirībā no 
itāļu zīmoliem, kuru pārstāvniecību ir iespējams iegūt salīdzinoši 
viegli un vairākiem saloniem vienlaikus. Šeit vietā ir atzīmēt salona 
dibinātāja uzņēmību, pacietību un džentlmeniskās komunikācijas 
prasmes, kurām pateicoties Royal zīmols pastāv Latvijā, zem sevis 
apkopojot vēsturiski klasiskās un moderni klasiskās dizaina lietas, 

Zīmols Victoria+Albert Baths: vannu ražošanas flagmanis, pieejams 
tikai izmeklētiem dīleriem. Izgatavo brīvi stāvošas vannas no 
vulkāniskā akmens jeb QUARRYCAST. Ar nodomu demo paraugi 
salonā Royal Interiors atrodas ilgi, lai klienti varētu pārliecināties, 
ka UV staros materiāli nedzeltē, neplaisā un nezaudē estētisko 
kvalitāti. Lietotāju atsauksmes liecina, ka arī ūdens nogulsnes 
uz vannas virsmas nenosēžas, ūdens atdziest izteikti lēni. Vanna 
vienmēr izskatās kā no jauna iegādāta. Royal Interiors ir Victoria 
Albert uzticības persona Baltijas valstīs.
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Zīmols Samuel Heath: uzņēmums, kas lepojas 
ar vairāk nekā 200 gadu ilgām tradīcijām, 
ražojot ūdens maisītājus, dušas, vannas 
istabas aksesuārus, durvju un logu furnitūru. 
Rūpnīca atrodas Birmingemā. Kopš sākotnes 
ražotāja pamatprincipi ir mākslinieciskums un 
integritāte, kas saglabājušies līdz pat šai dienai. 
Zīmola reputācija balstās uz spēju apvienot 
tradicionālās prasmes ar modernām ražošanas 
tehnikām, lai nodrošinātu katras detaļas estētisko 
izsmalcinātību un kvalitāti.

Zīmols Buster+Punch: London 
born home fashion. Zīmola saknes 
meklējamas 2013. gadā kādā 
Londonas garāžā pilsētas austru
mu daļā, bet nepilnu 10 gadu laikā 
ražotājs kļuva slavens ar spēju 
vienkāršus funkcionalitātes ele
mentus transformēt par izciliem 
ikdienā lietojamiem produktiem. 
Klāstā ir durvju un mēbeļu furni-
tūra, gaismas ķermeņi, dizainiski 
aksesuāri, slēdži, ir arī mēbeļu 
sērijas. Buster+Punch savieno 
dizainu ar inovāciju, izmantojot 
kvalitatīvus materiālus un rūpīgu 
roku darbu, lai radītu vizuāli pār
steidzošas detaļas, kuras jebkuram 
interjeram piešķirs dzīvību un 
akcentu.

Zīmols Shaws of Darwen: unikālas formas un 
noturības izlietnes, kas izgatavotas no īpaša 
materiāla fire clay, savā veidā apzīmējot produktiem 
mūža garantiju. Izlietnes ir pamatīgas un smagas, 
viena sver vismaz 55 kg, tās ir iespējams pasūtīt, 
arī izgatavotas vairākos blokos. Pasaulē zināmi 
pavāri labprāt izvēlas tieši šīs izlietnes izturības 
un ergonomiskā dizaina dēļ – ar joni darba steigā 
izlietnē iemesta smaga panna to nesabojās. 
Izlietnes dēļ homogēnās virsmas ir piemērotas arī 
izmantošanai ķīmiskajās laboratorijās darbam ar 
agresīviem ķīmiskajiem savienojumiem.
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kuru universālais raksturs ir ilgtspējas pamatā un pievilcīgs cauri 
laiku laikiem. Lielākā daļa dizaina lietu salonā ir pašu dizaineru 
parakstītas.

Salona mīļlietiņa ir mistera Bīna pašrocīgi parakstīts lācītis, 
kādu pasaulē ir limitēts daudzums. It kā sīkums, bet vienlaikus ļoti 
nozīmīgs fakts ar būtisku zemtekstu, kas netieši norāda uz piedāvā
juma augsto kvalitāti.

Salona Royal Interiors interjera dizainu veidojuši Latvijā zināmi 
dizaineri Aiga Vaitkus, Maksimilians Andrejevs, Andrejs Ņekrasovs 
un Anželika Ščetina. Salona piedāvājums izmantots augstas raudzes 
interjeros Latvijā: restorānā Vincents, Dārgumu namā Rēzeknē, 
Lantes muižā, Jonathan spa Amatciemā, Kado Karim dzīvokļu pro
jektā Jūrmalā, ANNAS Hotel un citur.

Anglija ir stabila savās ilglaicīgajās vērtībās, Londona ir dizaina 
un klasiskās un popmūzikas meka, arī liela daļa modes tendenču 
katru gadu dzimst Londonā. Jebkura lieta, kas nākusi no Anglijas, ir 
ievērības cienīga un apveltīta ar īpašu auru.

Zīmols Porcelanosa: Spānijā radīts zīmols, kas aptver plašu 
elegantu un modernu apdares materiālu un santehnikas 
priekšmetu klāstu. Princis Čārlzs zīmolu atzinis kā vienu no 
galvenajiem flīžu un santehnikas piegādātājiem karaļgalmam. 
Porcelanosa zīmols apvieno 8 fabrikas, nodrošinot iespēju ar 
kompleksu piedāvājumu īstenot jebkuru interjera dizaina stilu – 
vannas istabas, dzīvojamās istabas, ieejas halles, sabiedrisko 
interjeru, viesnīcu numuriņu utt.

No kreisās  
Alvis Peksis, 
Kristina 
Apenkina, 
zīmola dibinātājs 
Kristaps Kančs.

Zīmols CARRON: kopš 1790. 
gada Carron piedāvā plašu 
čuguna un vara radiatoru, 
dvieļu žāvētāju un kamīnu 
klāstu, sākot no vēsturisku 
modeļu modernizētām replikām 
līdz mūsdienīgām formām 
un laikmetam atbilstošiem 
dažādu formu, krāsu, izmēru 
un dizaina risinājumiem. 
Carron daudzveidīgā stila un 
dizaina dēļ radiatori, kamīni 
un krāsnis izskatās lieliski gan 
tradicionālās, gan modernās 
mājās.

Cēsu iela 31, K3,  
LV 1012, Rīga,  
(Barons kvartāls)

28 APSKATS. ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #3



.

Pēteris 
Vasks

festivāla
patrons

8.–14. oktobris



A
gita Putāne kā personība, rotu galerijas īpašniece 
un vadītāja ir plaši zināma mākslas cienītāju lokā. 
Vairāk nekā 20 gadu darbs ar izciliem māksli
niekiem un lieliskām rotām, un 132 izstādēm ir 
noslēdzies kā viens burvīgs un garš posms Agitas 

dzīvē, kas pavēris durvis uz kardināli citu posmu – no 
pilsētas trokšņiem brīvu lauku dzīvi. Ilgi meklējot un pie
mērot gluži kā labu kleitu dažādus īpašumus, Dūrmuiža 
Saldus pusē atklājās kā noslēdzošais un pamatīgais 
punkts. Agitas iecerēm atbilda īpašuma plašums, vismaz 
150 ha, lai ir kur acij atrast un ieraudzīt horizontu; vietai 
ir sava vēsture, lai gan funkcionāli no senajām būvēm 
saglabājies tikai pagrabs; te ir dīķi un zeme ir ar reljefu – 
pauguri un ieplakas. Absolūtais klusums ir kā dāvana 
no pilsētas ritma nogurušajiem prātiem. Šosejas trokšņi 
vietu nesasniedz, ražotņu tuvumā nav, arī industriālā 
lauksaimniecība un mežsaimniecība šo vietu neskar. Lai 
ikdienā apkoptu un pārskatītu apjomīgo īpašumu, Agitas 
palīgs tagad ir universāls lauku džips, un kurpes nomainī
tas pret izskatīgiem gumijas zābakiem.

Agita acumirklī saredzēja vietas iedvesmojošo rakstu
ru un uztvēra arī gaisā virmojošu aicinājumu te dzīvot. 
Un nevis lauzties iekšā dabā un veidot visu pa savam, 
bet, dzīvojot un klausoties dabas skaņās, maksimāli 

DZĪVE.  

MĀKSLA. DABA.

DŪRMUIŽA

Pasūtītājs 
DūrmuižaB, 
projekts AHA 
Studio, būvnieks 
AIMASA
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2. vieta  
konkursā 
Latvijas 
Būvniecības 
Gada balva 2022 
nominācijā  
Koka būve
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saudzīgi veidot saimniecības ikdienu. Pirmie kalna galā tapa 
šķūnis, kūts, neliela viesu māja, bet lejāk īpašnieku pagaidu 
dzīvojamā ēka, kas ir tipveida koka karkasa māja. Galvenais 
iebraucamais ceļš ved īpašumā caur grezniem, no Itālijas 
vestiem metāla vārtiem uz topošo privātmāju.

Saimniecības ēku arhitektoniskie silueti respektē ainavu 
un saplūst ar to, nav nevienas pašmērķīgas detaļas. Koks – 
ilgtspējīgs un atjaunojams resurss – nešaubīgi tika izvēlēts 
kā ēku būvniecības galvenais materiāls, bet tumšais krāso
jums kombinācijā ar dažviet gaišām koka plaknēm pastipri
na ēku iekļaušanos apkaimes dabas raksturā. Putniem korēs 
ir īpašas ejas, tie ātri sapratuši no debesīm nokritušo ērtību, 
sausumu un siltumu un labprāt iekārtojušies uz dzīvi. Šķūni 
apgleznojusi māksliniece Elita Patmalniece savā košajā sti
listikā. Šī nav publiska vieta, tāpēc bija atvērta vien īsu brīdi, 
kad gatavajā šķūnī tika sarīkota neliela izstāde. Dūrmuižā 
viesojas Agitas aicināti ciemiņi, kuriem piedāvā arī nakts
mājas. Mākslas klātbūtne ir jūtama, tās ir gleznas, dizaina 
mēbeles, kas kalpo jau ilgu laiku un atvestas no Rīgas mājas 
jaunai dzīvei, un aksesuāri. Bet viss ar mēru. Lai nav par 

33 APSKATS ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #3



daudz. Agitas izdoma un roku darbs palīdzējis iegūt smalkumu 
un eleganci dažām tipveida mēbelēm un arī telpām. Māksla 
iznākusi arī ārtelpā lielformāta tēlniecības darbos, no kuriem 
dažiem dabas iedarbība ar laiku piešķirs īsto patinu. 

Ja lauku dzīve netiek industrializēta, ja to veido kā miera 
ostu, tad rīti ir mierpilni. Un, lai gan darāmā ir pilnas rokas, 
kādu dienu var dot sev atpūtu, izvēloties, kura no nedēļas 
dienām tad būs svētdiena vai pat vairākas svētdienas. Jo laukos 
darbi nekad nebeigsies. Šeit nevalda akūtu vajadzību gaisotne, 
bet organiska sadzīvošana. Visi saimniecības dzīvnieki var 
lepoties ar labturību. Kazas un aitas kūtī ir vairāk mīļdzīvnieki, 
kuriem grūti būtu piedēvēt citu apzīmējumu. Tās kā uzticīgi 
suņi var staigāt Agitai līdzi pa teritoriju vai priecīgi dauzīties un 
lēkāt labiekārtotajā kūtī. Kaut kur aiz pakalniem klīst šeit ieves
tas savvaļas govis, līdz ar to ganības nav jāpļauj, un govis dzīvo 
savam priekam gan vasarā, gan ziemā ārā. Šeit mājas atraduši 
patversmes suņi. Vistu kūtī sadzīvo pērļu vistiņas, neredzēti 
gaiļi ar greznu spalvu un ducīgi truši ar biezu, skaistu vilnu. Jā, 
pa kādai olai arī tiek izdēts, saimniekiem sanāk kāda omlete, 
bet katrā ziņā tas nav mērķis. Agitas estētika atradusi citus 
izaicinājumus – sniegt skaistu dzīvi mājdzīvniekiem un citiem 
apkaimes iemītniekiem. Kūtīs viss ir pārdomāts no funkcionālā 
un vizuālā aspekta. 

Apkārtnes pļaušana notiek saudzīgā režīmā – ne jau viss 
jāizpļauj, jādomā par mazajiem un neredzamajiem iemītnie
kiem pļavā. Zaķi, peles, pīles, lapsas, bites, kamenes, vāveres, 
eži, putni, čūskas, sīki kukainīši – viss ir vērā ņemams, visiem 
jāatstāj vieta dzīvotnei bioloģiski augstvērtīgās pļavās, visiem 
jāpiedāvā iespēja padzert ūdeni. Un dzīvā daba pamazām kļūst 
par sarunu biedru, rādot, protams, arī savu it kā nežēlīgo vaigu, 
kas pakļaujas aizvēsturē iedibinātiem izdzīvošanas likumiem. 
Protams, lapsas apēd zaķēnus vai mazos pīlēnus, putnu mazuļi, 
kas izkrituši no ligzdas, ir nolemti utt. Ir žēl, bet daba ir daba.

Piemājas puķkopība vai augļkopība Dūrmuižā netiks 
attīstīta, pļavu daudzveidīgās puķes ir pietiekami krāšņas. 
Informācija un izglītošanās par ilgtspējīgu saimniekošanu ir 
pieejama daudz un noderīga, interneta dzīles ir piepildītas ar 
kvalitatīvām lekcijām. Agita daudz laika velta pašizglītībai, īpaši 
permakultūras jomā.

Un vēl viens darāms darbs Agitas dienas kārtībā – atska
toties uz nenovērtējamo pieredzi rotu galerijā Putti, pama
zām top grāmata par rotām un to autoriem. Tas iecerēts kā 
izglītojošs materiāls, ne komercijai vai pārdošanai, bet skolām 
un bibliotēkām.

FUNKCIJA  

UN MATERIĀLI

N
eliela informācija par ēku struktūru un 
uzbūvi, lai dalītos ar pieredzi būvēt meža 
vidū skaistus apjomus. Ēkas notur monolītā 
dzelzsbetona lentveida vai stabveida pamati, 
stāvbūve veidota no vismaz 15 cm bieza 

koka karkasa, divslīpju jumta konstrukcija izbūvēta 
no koka pārsegumiem un sijām, pēc tam siltināta, 
lai novērstu izsalšanu un pārkaršanu. Lai ēkas 
pasargātu no ļoti kaprīzā Latvijas klimata, jumta 
segumam izmantots tumši krāsots metāls  
ar antikorozijas pārklājumu. Ēkas ir bez pārkarēm, 
ar slēptām lietusūdens notekām.
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SANDRIS APSĪTS, 
būvuzņēmuma AIMASA valdes 
priekšsēdētājs, projektu vērtē kā 
skaistu sirdsdarbu, kur estētikai 
ierādīta primāra loma, bet vienlīdz 
svarīga bijusi funkcija un materiālu 
ilgmūžība. Uzņēmuma ikdienas 
lielāko daļu veido nozīmīgu 
ražotņu un infrastruktūras objektu 
būvniecība, tāpēc nelieli pēc apjoma, 
bet saturiski ietilpīgi objekti ir saldais 
ēdiens. Tiek atzīmēta arī konstruktīvā 
sadarbība ar arhitektēm Lauru Auci 
un Alisi Hermani no biroja  
AHA STUDIO.

AGITA PUTĀNE, 
ilgstoši vadījusi rotu galeriju 
Putti, organizējot lokāla rakstura 
un starptautiskas rotu izstādes. 
Forumā Sieviete arhitektūrā, 
būvniecībā, dizainā 2022 
nominācijā Sieviete – dizaina 
veicinātāja ieguva Lielo balvu.
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BRASAS SATIKSMES 

PĀRVADS

PAULA JANSONE
Foto BDCC arhīvs

B
rasas satiksmes pārvads ir viena no galvenajām un atpazīs
tamākajām Rīgas pilsētas transporta artērijām, bez kā nav 
iedomājama pilsētnieku ikdienas pārvietošanās starp Rīgas 
centru un Mežaparku vai Čiekurkalnu. Pārvada vēsture 
sniedzas līdz pat 1959. gadam, un, neskaitot remontu 20. gs. 

90. gados, šobrīd tas piedzīvo vērienīgāko rekonstrukciju savā 
pastāvēšanas laikā.

Rekonstrukcijas priekšvēsture

1957. gada 20. jūlijā Brasas stacijā pieturēja pirmais elektrovil
ciens, kam par godu notika īpaša sagaidīšana. Pēc dzelzceļa līnijas 
elektrificēšanas radās nepieciešamība pie stacijas izbūvēt ceļa 
pārvadu pāri dzelzceļam, jo tramvaja vadi nedrīkst krustot dzelz
ceļa kontakttīklu. Lai arī trūka resursu un naudas, 1959. gadā 
jaunais Brasas pārvads tika veiksmīgi atklāts. Kopš tā laika tas ir 
godprātīgi kalpojis, būtiski atvieglojot automašīnu un sabiedriskā 
transporta plūsmu, bet Rīgas vietvalži daudzu gadu garumā diem
žēl nelēma par satiksmes pārvada pienācīgu apkopi.

2018. gadā tika izstrādāts projekts Satiksmes pārvada pār 
dzelzceļu pie Brasas stacijas rekonstrukcija un pasludināts kon
kurss pārvada pārbūves darbiem. Konkursā uzvarēja būvnieks 
Kauno Tiltai, un 2019. gada 24. aprīlī darbi tika sākti. Tomēr 
jau maijā darbus apstādināja: veicot braucamās daļas jaunās 

Pasūtītājs Rīgas domes Satiksmes 
departaments. Ģenerāluzņēmējs 
piegādātāju apvienība CP – Rīgas 
tilti, kurā apvienojušies SIA 
Rīgas tilti un AS Ceļu pārvalde. 
Būvuzraudzība piegādātāju 
apvienība KBL&ISL. Projekta 
autors PS Tiltprojekts, SKA 
Projekts un Vertex projekti.
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pamatnes rakšanas darbus, būvnieks uzdūrās iepriekš nenorādī
tām apbedījumu vietām, un, lai pārapbedīšanas procesu veiktu 
atbilstoši likumu prasībām, bija vajadzīgas papildu 2−3 nedēļas. 
Senās pilsētas kartes liecina, ka Gaujas iela, kas ved uz pārvada 
pusi, uzklāta pāri garnizona kapu stūrim. Turpat netālu atradās 
arī kara hospitālis. Apbedījumos atrastie pierādījumi apliecina, ka 
Brasas pārvada pakājē zemē guldītas kareivju mirstīgās atliekas, 
un kāds no apbedījumiem tika identificēts kā cariskās Krievijas 
jūras spēku atašejs Lielbritānijā. Tajā pašā laikā izrādījās, ka pro
jektā uzrādītā aina neatbilst īstenībai, realitātē pārvads bija daudz 
sliktākā stāvoklī, un tas prasīja pilnīgi citus risinājumus un izmak
sas. Turklāt tika konstatēts, ka pārvada atjaunošanas projekts 
izstrādāts tā, ka pēc remontdarbu veikšanas nestspēja nebūtu 
pietiekama, lai pa to pārvietotos zemās grīdas tramvaji. Rezultātā 
2019. gadā sāktais remonts beidzās ar to, ka tika pastiprināti bal
sti un būvdarbi iekonservēti, atstājot tos uz nenoteiktu nākotni un 
blakus atverot dzelzceļa pārbrauktuvi. Uz pārvada tika saglabāta 
tramvaju un maršruta autobusu kustība pa vienu sliežu ceļu abos 
virzienos. Pārvads tika slēgts satiksmei citam transportam un 
vēlāk arī pārējiem satiksmes dalībniekiem. Ņemot vērā pārvada 
slikto tehnisko stāvokli, īpaši liela uzmanība tika pievērsta tieši 
konstrukciju laidumu konstrukciju deformācijām, tāpēc tās tika 
kontrolētas online režīmā. Ja robežlīmeņi kādai no monitorēja
mām konstrukcijām tika pārsniegti, trauksme tika atskaņota vien

laikus vairākiem dienestiem. Pēc būvdarbu pārtraukšanas sākās 
projekta pārprojektēšanas process, kas ilga 2 gadus – izmaiņas 
bija tik fundamentālas, ka vecā pārvada vietā faktiski radās 
nepieciešamība izbūvēt jaunu pārvadu. Tika izsludināts jauns 
konkurss, kurā uzvarēja piegādātāju apvienība AS Ceļu pārvalde 
un SIA Rīgas tilti. Kopumā projektēšanas laiks izrādījās ļoti ilgs, jo 
Brasas pārvada rekonstrukcijas būvdarbu 2. piegājiens tika sākts 
2022. gada maijā, tas ir, 3 gadi kopš pirmā projekta sākuma.

Rekonstrukcijas piegājiens nr. 2

2. piegājienā projekts paredzēja izbūvēt divus pārvadus, 
vienu blakus otram, sadalot būvniecību 2 kārtās. Šī ir viena 
no būtiskākajām atšķirībām, salīdzinot ar līdzšinējo pārvada 
veidolu. Iemesls 2 paralēlu pārvada konstrukciju izbūvei bija 
nodrošināt nepārtrauktu tramvaju kustību, kā arī drošības as
pekts, kas saistīts ar nestspējas rādītājiem. Tāpat jaunā satiksmes 
pārvada risinājumi nodrošina lielākus laidumus ar mazāku balstu 
skaitu. Rūpējoties par gājēju un velobraucēju ērtībām un drošību, 
estakādei virzienā no centra puses būs paplašināta ietve, tādējādi 
velobraucējiem vairs nevajadzēs pārvietoties pa brauktuves daļu. 
Vēl viens risinājums, kas ekspluatāciju padarīs patīkamāku, − šo
reiz tramvaja sliežu ceļi ir izbūvēti uz dzelzsbetona plātnēm, nevis 
gulšņiem, kā parasti, un tas nodrošinās klusāku braukšanu.
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Tomēr arī rekonstrukcijas otrais mēģinājums nav tik gluds, kā 
varētu vēlēties, − Brasas satiksmes pārvadu piemeklē viena liksta 
pēc otras, padarot par situācijas ķīlniekiem gan darbu veicējus, gan 
rīdziniekus. Sākot būvdarbus, būvlaukumā radās vairākas pārstei-
guma situācijas. Kad tika veikti braucamās daļas jaunās pamatnes 
izveides darbi, būvnieks atkārtoti uzdūrās iepriekš nenorādītām 
apbedījumu vietām.

Otra problēma bija saistīta ar komunikāciju pārslēgšanu blakus 
dzelzceļa sliedēm. Realitātē daļa kabeļu neatradās ģenerālajā plānā 
norādītajās vietās, daļa vispār nebija uzrādīta. Ņemot vērā kabeļu 
vecumu un skaitu, tas bija ļoti piņķerīgs process, jo informācija 
par kabeļu piederību un funkciju bija ļoti ierobežota, un rezultātā 
tika aizkavēti pāļu izbūves darbi. Tāda pati situācija atkārtojās, kad 
vajadzēja pārlikt komunikāciju kabeļus pie sliežu ceļa, kas aiziet uz 
rūpnieciskajām teritorijām.

Atrisinot kabeļu pārcelšanas jautājumu, tika veikti izmēģinājuma 
pāļu izbūves darbi, kuru gaitā bija konstatēti grunts nosēdumi pāļu 
ierīkošanas vietās. Esošā pārvada un siltumtrases balstu konstruk
cijas bija izbūvētas uz plātnes pamatiem bez pāļiem, un tas radīja 
pamatu nosēšanās risku. Tādējādi jau būvdarbu laikā tika pieņemts 
lēmums esošo pārvadu slēgt un nojaukt, kā arī nostiprināt siltumtra
ses pamatus ar rievsienu. Tomēr, neraugoties uz šķēršļiem, rekons
trukcijas darbi norit pēc plāna, un jau š.g. 20. jūnijā, lai atvieglotu 
nokļūšanu uz Dziesmu un deju svētkiem, tika atjaunota 11. tramvaja 

kustība uz Mežaparku. Brasas satiksmes pārvada pārbūves darbi 
pilnībā tiks pabeigti līdz šā gada beigām, to kopējai līgumcenai 
sasniedzot 14,5 miljonus eiro.

Albīns Jasaitis, Rīgas tilti valdes priekšsēdētājs:
− Ar šo satiksmes pārvadu mūs saista sarežģīta vēsture. Pirmajā 

rekonstrukcijas piegājienā 2019. gada aprīlī sākām kā apakšuzņēmē
ji, iepirkām arī gana daudz materiālu no Čehijas, saražojām plātnes. 
Toreiz veltīgi sagādājām materiālus un nesaņēmām arī samaksu par 
tolaik veiktajiem darbiem finanšu peripetiju dēļ – mūs bija nolīdzis 
bēdīgi slavenais Smart Construction uzņēmums, kas bankrotēja. Šajā 
rekonstrukcijas piegājienā gan noderēja sagādātie materiāli, gan arī 
finanšu jautājumi, pusēm konstruktīvi iesaistoties, ir sakārtoti tā, ka 
visi objekta apakšuzņēmēji naudu saņems. Šoreiz jāizceļ svarīgs fi-
nanšu organizācijas aspekts piegādātāju apvienībām, kuru izdevās 
panākt, lai būtu taisnīgi un darbi varētu raiti turpināties – finanšu 
pārskaitījumus var veikt tikai ar abu galveno partneru parakstiem.

Vēlos pateikties saviem un partnera inženieriem, kas tika galā ar 
nemitīgajiem pārsteigumiem pārbūves gaitā un sarežģīto saskaņo
šanu, piemēram, viena luksofora pārnesi ar Latvijas Dzelzceļu nācās 
saskaņot 3 mēnešus. Tagad pārvads, ja tiks pareizi uzturēts, varēs 
droši kalpot vismaz 100 gadu, tikai vajadzēs nomainīt asfalta 
kārtu.
Red. piezīme: kopš 1. aprīļa Rīgas tilti ir vadošais partneris piegādātāju apvienībā.
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KONKURSA–FORUMA

SIEVIETE ARHITEKTŪRĀ, 

BŪVNIECĪBĀ,  

DIZAINĀ 2022

REZULTĀTI

K
onkursa–foruma Sieviete arhitektūrā, būvniecībā, dizai-
nā 2022 noslēguma pasākums notika 2023. gada 13. jūlijā 
kultūrtelpā Mežotnes baznīca. Foruma patrone – Māra Lāce, 
Latvijas Nacionālā mākslas muzeja direktore. Forums notiek 
jau 7. gadu pēc kārtas. Foruma organizators biedrība Building 

Design and Construction Council (BDCC, www.buvniekupadome.lv) 
vasarīgu emociju piepildītajā gala ceremonijā pulcēja vairāk nekā 
200 apmeklētājus.

Pasākumu vadīja un balvas pasniedza biedrības BDCC vadītāja 
Gunita Jansone, valdes locekle Agrita Lūse, BDCC biedrs, žūrijas 
dalībnieks Ainārs Leitēns, Saeimas priekšsēdētājs Edvards Smiltēns, 
Saeimas deputāts Viktors Valainis, Mazās Mežotnes muižas īpaš
niece, žūrijas dalībniece un foruma Sieviete arhitektūrā, būvnie
cībā, dizainā 2021 nominācijas Sieviete arhitektūras veicinātāja 
Lielās balvas saņēmēja Regīna Deičmane, ilgstošais Rundāles pils 
direktors, gleznotājs Imants Lancmanis, Schneider Electric vadītājs, 
konkursa atbalstītājs Igors Golubevs, JUNG pārstāvis, foruma atbals
tītājs Leonīds Popoks, zīmola BioNike vadītāja Aija Strode, foruma 
sadarbības partnera Latvijas Koncerti direktors Guntars Ķirsis, 
BVKB pārstāvis Sandris Celmiņš.

Lielisku noskaņu radīja bizantiešu dziedājumi izcilās balss 
īpašnieces Aleksandras Špicbergas izpildījumā. Par saturīgu iespēju 
tvert dzīvi ilgtspējīgi vēstīja zvērināts advokāts Ģirts Rūda.
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Foruma Sieviete arhitektūrā, būvniecībā, dizainā loma ir 
rosināt dalīšanos – ar pieredzi, emocijām, prieku par profesijas 
izvēli. Tā ir iespēja individuāli un kopumā paraudzīties uz paveik
to noteiktā dzīves posmā, iedvesmot sevi un kolēģus. Forums ir 
svētki un arī iespēja eleganti pavēstīt, ka Latvijā sievietēm alga 
par darbu ir zemāka nekā vīriešiem gan morālā, gan materiālā 
izpausmē. Ir pienācis laiks šo plaisu izlīdzināt. Līdzvērtīgi forumi 
notiek arī citviet Eiropā.

Klātesot valsts augstām amatpersonām, pašvaldību 
pārstāvjiem un uzņēmējiem, tika paziņoti rezultāti:

Gada sieviete arhitektūrā 2022 – arhitekte Ilze Ratniece, REM 
PRO, restaurācijas eksperte,

Gada sieviete būvniecībā 2022 – Juta Gulbe, restauratore,
Gada sieviete dizainā 2022 – Aiga Vaitkus, ROYAL KEY galvenā 

dizainere,
Gada sieviete arhitektūras veicinātāja 2022 – Tatjana Dubina, 

Daugavpils domes izpilddirektora v.i.,
Gada sieviete būvniecības veicinātāja 2022 – Irina Pilvere, 

Latvijas Biozinātņu un tehnoloģiju universitātes rektore,
Gada sieviete dizaina veicinātāja 2022 – Agita Putāne, ilgstoša 

galerijas Putti vadītāja.

Par nozīmīgiem sasniegumiem foruma nomināciju ietvaros tika 
godinātas arhitektūras jomā Laura Kozlovska (arhitektu biroja 
Kokile vadītāja), Mārīte Brīze (arhitektu biroja M.V.Brūzis vadītāja), 
arhitektūras veicināšanas jomā Gunita Osīte (Jelgavas domes 
Attīstības un pilsētplānošanas departamenta vadītāja), Laura 
Lūse (Rundāles pils direktore), dizaina jomā Agnes Rudzīte 
(Agnes Rudzite Interiors vadītāja), Linda Balode (interjera 
dizainere), dizaina veicināšanas jomā Zigita Lavrinoviča (salona 
Otto Racens vadītāja, māksliniece, dizainere), Liene Mežule 
(Wood Board&Colour mākslinieciskā direktore), būvniecības 
jomā Raimonda Vutkēviča (Merks būvdarbu vadītāja), Sintija 
Krilovska (LEC Construction International GmbH projektu 
vadītāja), būvniecības veicināšanas jomā Guna Holste (VAS Latvijas 
dzelzceļš, Attīstības direkcijas Projektu vadības daļas vadītāja), 
Jeļena Tihana (RTU Siltuma, gāzes un ūdens tehnoloģiju institūta 
katedras vadošā pētniece un mācībspēks).

Par ieguldījumu foruma nomināciju ietvaros tika godinātas 
arhitektūras jomā Kristīna Briķe (ainavu arhitekte Stopiņu 
pagasta pārvaldē), Elvīra Kalniņa (arhitektu birojs M.V.Brūzis), 
arhitektūras veicināšanas jomā Sandra Sviķe (RCK direktora 
vietniece), Līva Vijupe (Eiropas dzelzceļa līnijas, projektu vadītāja), 
Valentīna Siņakova (Latgales Industriālā tehnikuma Arhitektūras 
un dizaina nodaļas vadītāja), Diāna Birzniece (Jaunmoku pils 
izpilddirektore), dizaina jomā Zane Skalberga (interjera dizainere), 
Karīna Barkovska (interjera dizainere), Žanna Merkulova 
(interjera dizainere), Kristīna Djačenko (interjera dizainere), 
dizaina veicināšanas jomā Aija Bormane (Angel’s Share Coffe Shop 
īpašniece), Inese Ziemele (RTU DTI asociētā profesore, Dr. sc. ing.), 
Marija Rudakova (Agnes Rudzite Interiors projektu vadītāja), 
būvniecības jomā Jeļena Vasiļjeva (LNK Industries projektu 
koordinatore), būvniecības veicināšanas jomā Nora Freimane 
(starptautiska LEAN konsultante), Inese Gusta (Merks projektu 
vadītāja), Alīna Skobeļeva (VAS Valsts nekustamie īpašumi, vecākā 
nekustamā īpašuma attīstības projektu vadītāja).

Gala ceremonijas foto un preses relīze pieejama mājaslapā  
www.buvniekupadome.lv.

Konkursa organizators: biedrība Building Design and Construction 
Council (BDCC) sadarbībā ar Latvijas Koncerti. Foruma atbalstītā
ji: Jung, Būvuzraugi LV, Schneider Electric, BioNike.

Plašāka informācija: Gunita Jansone, biedrība BDCC,  
gunita.jansone@inbox.lv, 29407147, Agrita Lūse, biedrība BDCC, 
agrita.luse@gmail.com, 28373794.
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BIONIKE  

DERMOKOSMĒTIKA –  

PIONIERIS PAT 

VISJUTĪGĀKAJAI  

ĀDAI

BIONIKE 
zīmola DNS pauž VESELĪBU un 
SKAISTUMU vienlaikus. Zīmols kā savu 
galalietotāju redz pozitīvu, mūsdienīgu, 

aktīvu un pašpārliecinātu sievieti, kura vienlīdz rūpējas par 
savu izskatu, bērniem, vīru, karjeru un citām jomām.

Uzņēmums piedāvā plašu ādas kopšanas produktu 
klāstu, kas atbilst tā sauktajai bezalergēnu filozofijai un kas 
piemēroti pat visjutīgākajai ādai – tie ir produkti bez konser
vantiem, smaržvielām, glutēna un testēti uz niķeļa daudzumu.

Kosmētikas izcelsme meklējama Itālijā. Zīmola pārstāvji 
saka, ka tas radīts, pateicoties intuīcijai – tālredzīgs uzņēmējs 
un farmaceits 20. gs. 60. gados sapratis, ka dermokosmētika 
varētu būt noderīga ne tikai kā recepšu izstrādājums, kas 
papildina dermatologu noteikto ārstēšanu, bet arī plašākam 
patēriņam. Tolaik iedzīvotāju vidū alerģijas, ko izraisa smagie 
metāli kosmētikā, bija diezgan izplatītas. Uzņēmuma speciālisti 
sāka strādāt kvalificētu ķīmisko vielu laboratorijās, lai radītu 
metodi, kas spēj noteikt pat nelielu niķeļa daudzumu. BioNike 
komanda sauc sevi par uzņēmumu, kas ir kopšanas līdzekļu 
formulēšanas un mārketinga pionieris, var teikt – celmlauzis 
kosmētikas radīšanā jutīgai, alerģiskai, kairinātai un pārmērīgi 
reaģējošai ādai.

BioNike darbojas Itālijas dermokosmētikas uzņēmuma ICIM 
International paspārnē – tas 1930. gadā Milānā tika dibināts kā 

farmācijas uzņēmums. Nosaukums ICIM itāļu valodā ir saīsinā
jums no Istituto Chimico Italiano Milano, ko var tulkot kā Itālijas 
Ķīmiskais institūts Milānā. Kopš 2017. gada ICIM International ir 
daļa Sodalis grupas, kas ir vadošais Itālijas uzņēmums veselības, 
skaistumkopšanas un personīgās aprūpes tirgū jau vairāk nekā 
25 gadus.

BioNike piedāvā plašu ādas kopšanas un saules aizsardzības 
produktu klāstu sejai, ķermenim, matiem, tostarp efektīvus pro
duktus pret matu izkrišanu, kā arī īpašu kosmētikas sēriju aknes 
skartai ādai AKNET, kosmētiku mazuļiem, uztura bagātinātājus 
un dekoratīvās kosmētikas līniju Defense Color.

Mūsdienās BioNike produktu kvalitāti atzīst gan pircēji, 
gan farmaceiti un ārsti. Farmaceiti atbalstījuši zīmola izaugsmi 
kopš tā pirmsākumiem, un tas ir kļuvis par vienu no vadošajiem 
Itālijas aptieku uzņēmumiem. Vienlaikus BioNike kosmētika 
ir atrodama arī daudzos ārvalstu tirgos – šobrīd vairāk nekā 
50 valstīs visā pasaulē. Latvijā tā nopērkama Apotheka tīkla 
aptiekās un eveikalā apotheka.lv.

Zīmols turpina attīstīt ražošanas procesus, izmantojot pastā
vīgu pētniecības darbu, lai nodrošinātu novatoriskus kosmētikas 
produktus, kas atbilst galalietotāju vajadzībām. Zīmola izaug
sme panākta ar inovācijām, zinātniskiem pētījumiem un augstu 
produktu kvalitāti, kas mudina noteikt arvien augstākus mērķus, 
iekarot jaunus tirgus un stāties pretī jauniem izaicinājumiem.
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KOSMĒTIKAS  

RADĪŠANAS PRINCIPI

Sastāvdaļu atlase vienmēr tiek veikta, pamatojoties uz ādas 
panesamības profilu. Šī īpašā filozofija nodrošina, ka produkti 
ir brīvi no vielām, kas dermatoloģijā ir identificētas kā alerģi
ju izraisītāji.

• Testēts uz niķeļa daudzumu – katra partija tiek analizē
ta, lai nodrošinātu niķeļa daudzumu zem 0,00001%, kas ir 
10 reizes zemāks par daudzumu, kas var izraisīt alerģisku 
reakciju.

• Bez konservantiem – pateicoties īpašai formulēšanas 
stratēģijai, kas aizstāj tradicionālo konservantu izmantošanu, 
vienlaikus nodrošinot aizsardzību pret mikroorganismiem.

• Bez glutēna – visi produktu izejmateriāli ir rūpīgi atlasīti un 
nesatur glutēna avotu, kas var izraisīt alerģiju.

• Bez smaržvielām – zināms, ka smaržas ir primārs alerģiju 
cēlonis. Ir identificētas 25 vielas, kas potenciāli var izraisīt 
ādas reakciju un ko izmanto smaržās, tās mēdz būt arī augu 
ekstraktos un atvasinājumos. BioNike tikai dažos īpašos ga
dījumos izmanto rūpīgi atlasītas smaržvielas, kuras neizraisa 
alerģiju.

BIONIKE PASTĀVĪGĀ 

PRODUKTU ATTĪSTĪBĀ UN 

CEĻĀ UZ INOVĀCIJĀM

• 1961. gadā tiek izveidots BioNike zīmols, kas sāk savu attīstības 
ceļu sadarbībā ar ārstiem.

• 1985. gadā tiek publicēts raksts Ausu caurduršana – niķeļa 
alerģijas cēlonis skolniecēm (LarssonStymne un Windstrom – 
kontaktdermatīts), un zinātniskā sabiedrība sāk pētīt tēmu – 
alerģija no niķeļa.

• 1986. gadā BioNike patentē liposomu izmantošanu kosmētikā. 
Liposomas pirmo reizi aprakstīja britu hematologs Alec D. 
Bangham 1961. gadā. Turpmāk gadu desmitiem liposomas 
izmanto kā piegādes sistēmas gēnu inženierijā, ķīmijterapijā, 
imūnmodulācijā, diagnostikā un citās jomās.

• 1989. gadā BioNike rada augstas kvalitātes produktu klāstu – 
Triderm kosmētikas līniju, kas īpaši piemēroti alerģiskai un 
reaktīvai ādai.

• 1992. gadā BioNike pētniecības un attīstības eksperti izstrādā 
pašsaglabāšanās metodes – meklē alternatīvas ķīmisko 
konservantu lietošanai, piemēram, metodi brīvā ūdens kontrolei 
kosmētikā. Tas rada BioNike prasību – BEZ KONSERVANTIEM.

• 2001. gadā BioNike kļūst par pionieri, izmantojot testus ar 
atjaunotu 3D cilvēka ādu.

• 2002. gadā BioNike reģistrē furfurila palmitāta – galvenās 
sastāvdaļas – patentu, lai izstrādātu pirmo medicīnisko ierīci 
lokāla dermatīta un ekzēmas ārstēšanai Triderm Lenil+.

• 2004. gadā BioNike ir pionieris prebiotiku lietošanā, lai 
līdzsvarotu ādas mikrobiomu, kas ir atslēga ādas veselības un 
skaistuma uzlabošanai. Tiek patentēts BetaGlucan/LCarnosine 
komplekss, kas vēl joprojām tiek uzskatīts par efektīvu ādai un 
kas ir galvenā sastāvdaļa daudzos BioNike produktos.

• 2004. gadā BioNike laiž klajā pirmo dekoratīvās kosmētikas 
klāstu Defence Color, kas izstrādāta ar samazinātu niķeļa, hroma 
un kobalta saturu.

• 2005. gadā tiek izgudrota pirmā medicīniskā ierīce Defence 
Body Anticellulite, kas novērš un ārstē fibrosklerozes tūsku.

• 2012. gadā BioNike rada pirmo matu krāsu klāstu no rezorcīna 
un parafenilēndiamīna Shine on.

• 2015. gadā tiek laists klajā pirmais uztura bagātinātājs Defense 
KS Tricosafe, kas ievērojami palielina glutationa hematisko 
pieejamību ar būtisku ietekmi oksidatīvā stresa mazināšanā.

• 2017. gadā tiek laists klajā inovatīvs līdzeklis pinnēm, 
pamatojoties uz azelaīnskābes un jaunu kombināciju retinoīdu – 
Aknet Azelike Plus.

• 2019. gadā tiek radīti produkti matu izkrišanas ārstēšanai 
Defense KS, balstoties uz KETOTRAVOPROST. Patentētā molekula 
sastāv no PGF analogas struktūras (lai veicinātu matu augšanu) 
un furfurila palmitāta (lai neitralizētu skābekļa brīvos radikāļus).
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APVIENOT 

NEPARASTO JEB 

STĀSTS PAR ĀDAS 

PRIEKŠAUTU

I
dejas rodas dažādi, piemēram, staigājot un  
lūkojoties uz lietām. Šis ādas priekšauts uzrunāja 
ar kvalitāti un spēcīgumu kādā tirdzniecības vietā, 
lūkojoties pēc kaut kā pavisam cita. Radās doma – 
laba dāvana spēcīgai personībai, arī arhitektūra 

formās. Arī funkcijas vairākas – tiem, kas mīl gatavot, 
noderēs virtuvē, arī laba lieta garāžā, pucējot kādu 
tehnikas hobijlietu. Bet tiem, kam vēlme pēc kā asāka 
erotikas jomā, noderēs kādas fantāzijas īstenošanai. 
Tad šai foto iekļuva ādas josta no Hel Milano, kam arī 
gan dizains, gan vairākas funkcijas... Lai rodas labas  
un radošas idejas vēl šovasar! 



Stils Gunita Jansone, foto 
Madara Pumpure



CITĀDS 

VEIKALS

Pasūtītājs Lidl Latvija. 
Adrese Kalnciema 
iela 38, Rīga. Ēkas 
un labiekārtojuma 
projekts Archab, Andris 
Bērziņš, būvnieks 
Aimasa, būvuzraudzība 
Būvuzraugi LV.

AGRITA LŪSE
Foto Lidl Latvija arhīvs

Ā
genskalnā iepretim Kalnciema tirdziņam 2023. gada vasa
rā durvis vēra Lidl veikals, kas tapis saskaņā ar metropole 
konceptu – divu stāvu ēka ar autostāvvietām pirmajā stāvā un 
tirdzniecības zāli otrajā stāvā, kas ērti sasniedzama ar elevato
ru. Tapšanas laikā veikalam bija veltīta arī pastiprināta iedzīvo

tāju uzmanība, noritēja dažādas sabiedriskās aktivitātes ar apkaimes 
iemītnieku iesaisti, kuru rezultātā, uzklausot un ņemot vērā vēlmes 
un ekspertu viedokļus, tika mainīts sākotnēji iecerētais vizuālā tēla 
risinājums. Ēkas siluets veiksmīgi iekļaujas vietējās apbūves raksturā, 
arī Lidl zīmola krāsai izvēlēta cita toņu versija, nekā ir tradicionāli, 
tādējādi pieskaņojoties fasādes toņu gammai. Ēkas fasāde paralēli 
Kalnciema ielai veidota ar izteiksmīgu faktūru un formu, ar atsauci uz 

kādreizējo vietas industriālā rak
stura šarmu, bet papildus izbūvē
tās telpas ar ieeju no Kalnciema 
ielas gaida savus nomniekus.

Mikus Ķīsis, Lidl Latvija 
Nekustamā īpašuma 
departamenta vadītājs:

− Šis neapšaubāmi ir īpašs 
Lidl projekts, kas tapa pēc 
plašām arhitektu un apkaimes 
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aktīvistu diskusijām. Beidzot ir izveidots optimāls risinājums šīs 
industriāli degradētās teritorijas atgriešanai Āgenskalna apkai
mes iedzīvotāju ikdienas dzīvē. Viens no Lidl mērķiem ir censties 
uzlabot dzīves kvalitāti savu veikalu apkārtnē. Šajā apkaimē 
veiktas ievērojamas investīcijas ne tikai jaunās veikala ēkas celt
niecībā, bet arī apkārtējās teritorijas un publiskās infrastruktūras 
uzlabošanā.

Plašāks koncepts

Veikala projektēšanas un būvniecības process ietvēra krietni 
plašāku areālu nekā tikai ēkas un pieguļošās teritorijas plā
nojums. Ir pārbūvēti trīs Melnsila ielas krustojumi, projektu 
izstrādājot sadarbībā ar Rīgas domes Satiksmes departamentu, 
izbūvētas gājēju ietves un pārbūvētas brauktuves. Protams, 
objektīvi plānojums un pārbūve veikala potenciālajiem klientiem 
atvieglo piekļūšanu, bet jāatzīmē, ka apkaimē līdz ar ielu pārbūvi 
ir paaugstinājusies drošība. Te jāpiemin vienmēr grūti izbrauca
mais un gājējiem kādreiz nešķērsojamais Melnsila un Kristapa 
ielas krustojums. Kopš te ir luksofors, ērtības palielinājušās visām 
sociālajām grupām, kas piedalās satiksmē.
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Ar vērienu realizēts pie ēkas pieguļošā pagalma labiekārtojuma 
projekts, atvēlot vietu bērnu rotaļu laukumam, velostatīviem un 
nelielai velo tehniskajai stacijai – te pieejami dažādi instrumenti un 
iespējams piepumpēt riepas riteņiem. Elektroauto uzlādei pieejama 
1 uzlādes stacija. Ar autostāvvietas apzaļumošanu apkaime faktiski 
ieguvusi jaunu parku ar plašām apstādījumu un rekreācijas zonām. 
Jaunu koku stādījumi ir gar Melnsila un Kalnciema ielu, bet ēkas 
iekšpagalmā iestādīti gandrīz 50 koku lielstādi, 630 lakstaugi un 
1300 košumkrūmi. Ir iestādītas bārbeles, klinšrozītes, Himalaju bēr
zi, purpura ābeles, magnolijas, Holandes liepas un citi augi. Cilvēku 
drošībai iebraukšana autostāvvietā aprīkota ar platu pacēlumu. 
Brīvās stāvvietas laukumā un pirmā stāva stāvvietā norāda auto
mātiskā sistēma. Veikala celtniecībā, infrastruktūras modernizācijā 
un tuvākās teritorijas apzaļumošanā kopumā investēti gandrīz 
13 miljoni eiro.

Arhitekts  
Andris Bērziņš,  
Archab:

− Ēkas fasādes toņu gamma 
un forma izvēlēta maksimāli no
svērta, bez liekiem akcentiem, 
vienlaikus radot pārdomātas 
proporcijas plakņu kārtojumā̄, 
turklāt ēkai izteiksmīgas ir visas 
četras fasādes. Garenfasādes gar 
Kalnciema ielu un pagalma pusē 
caurvij tā sauktā zāģzoba jumta 

silueta līnija, kas atgādina par vēsturisko saikni ar bijušo ražošanas 
teritoriju. Ēkas augstuma līnija ir pieskaņota Kalnciema ielas apbū
ves augstumam. Kvartāla stūri iezīmē panorāmas stiklojums ēkas 
otrajā stāvā ar unikālu skatu uz apkaimi, piešķirot zināmu gaisīgu
mu ēkas tēlam.

Cienot zudušo ražošanas teritoriju, projektā izmantotas deko
ratīvā ķieģeļa fasādes ar ritmisku kārtojumu, uzirdinājumiem un 
iespiedumiem, kas kombinētas ar metāla paneļiem, veidojot ener
goefektīvu ventilējamo fasāžu sistēmu. Domājot par ēkas ilgtspēju, 
izvēlēti dabīgi, saprotami un izturīgi materiāli, kuru nevainojamas 
kalpošanas garantija ir desmitiem gadu. Pagalmam piemīt patiesa 
pievilcība, jau nākamgad šeit būs iespēja rast pavēni un iepazīt 
daudzveidīgas augu sugas. Atrašanās pagalmā ir omulīga, zaļo toņu 
gamma patīkami kontrastē ar ēkas fasādes brūnajiem un pelēkajiem 
toņiem. No iekšpagalma puses ar vertikālu metāla profilu ritmu 
gaumīgi norobežots piegādes zonas panduss, kas ved uz 2. stāvu.
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Segtās autostāvvietas noteikti novērtēs veikala klienti, īpa
ši slikta vai karsta laika apstākļos. Autostāvvietas risinājumā 
izpaužas funkcionalitāte ne tikai ar pārdomātiem ugunsdrošības 
un akustikas risinājumiem, bet arī ar estētiku formās un krāsās, 
kā arī dažādojot iesegumu (asfalts, bruģis) un ar to definējot auto 
un cilvēku kustības loģistiku. Auto kustības ceļš ir platāks, nekā to 
nosaka standarti, līdz ar to ērtāks un drošāks.

Ilgtspējība un darbinieku ērtības

Inovatīvo un zaļo tehnoloģiju izmantojums nodrošina ļoti eko
nomisku ēkas ekspluatāciju un zemas izmaksas par komunālajiem 
pakalpojumiem. Rekuperācijas sistēma aukstuma iekārtu saražoto 
siltumu iepludina citās sistēmās, kurām nepieciešama enerģija un 
siltums. Veikala ēkai nav pieslēguma maģistrālajiem komunālajiem 
tīkliem, līdz ar to nav atkarības no siltuma vai gāzes un no fosila
jiem kurināmajiem. Apsildi un kondicionēšanu veikalā nodrošina 
jaudīgi gaiss–gaiss siltumsūkņi ar augstu lietderības koeficientu.

Vēl viena veikala ēkas priekšrocība ir logi personāla un nolikta
vas telpās, piepildot tās ar dienas gaismu. Darbinieki jūtas labāk,  
un ir arī elektroenerģijas ietaupījums telpu apgaismošanai.

Taras depozīta telpas loģistika ir ērti piemērota, lai veikala dar
binieki varētu bez grūtībām veikt tukšās taras apstrādi, netērējot 
tam daudz laika.

Sandris Apsīts,  
būvnieka Aimasa valdes priekšsēdētājs:

– Šis mūsu 
uzņēmumam ir jau 
piektais ekspluatā
cijā nodotais Lidl 
veikals, nesen esam 
sākuši būvēt šī zīmo
la veikalu arī Rīgā 
Krasta ielā. Būvnieku 
vidē Lidl ir ieguvis 
ļoti prasīga pasūtī
tāja slavu, mēs laika 
gaitā esam iepazinu
ši stingrās prasības 

un spējam tās izpildīt. Lepojos, ka tieši mēs būvējam 
skaistākos un īpašākos Lidl veikalus Latvijā (arī Brīvības 
ielas metropole klases Lidl ar autostāvvietu  
1. stāvā būvēja Aimasa).
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Pieredzes pārnese

Apkaimei jaunā veikala izbūve ir nesusi vairākus ieguvumus, kas 
sevi attaisnos ilgtermiņā, jo ar atbildību pret apkārtējo vidi, infra
struktūru un klientu ērtībām ir veidota gan ēka, gan labiekārtojums, 
gan plašākas apkaimes infrastruktūras sakārtošana. Projekts atzi
nīgi vērtējams arī no pasūtītāja, arhitekta un sabiedrības diskusiju 
aspekta, kas rezultējies ar apkaimei pievilcīga veikala tēla radīšanu.

Sergejs Frolovs, 
Būvuzraugi LV:

– Uzņēmumam Būvuzraugi 
LV Kalnciema ielas Lidl veikala 
atklāšana ir nozīmīgs notikums, 
jo sadarbībā ar Lidl realizējām 
jau 12. projektu, kas ir precīzi 
puse no šobrīd Latvijā strādā
jošo Lidl veikalu skaita. Vēlos 
atzīmēt, ka mums ir ļoti tuva 
Lidl filozofija un tieksme pēc 
starptautiska līmeņa augstiem 

projekta realizācijas un būvdarbu izpildes kvalitātes standartiem, 
un esam priecīgi par mūsu rezultatīvo sadarbību, ko varam saukt 
par stratēģisku.
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SABIEDRĪBĀ 

BALSTĪTU SOCIĀLO 

PAKALPOJUMU 

INFRASTRUKTŪRAS 

IZVEIDE OGRES 

PILSĒTĀ

OGRES NOVADA PAŠVALDĪBA 

SUNTAŽU IELĀ 2, OGRĒ, IZVEIDOJA:

• grupu dzīvokļa pakalpojumu ar diennakts personāla 
atbalstu personām ar garīga rakstura traucējumiem; 

• atelpas brīža pakalpojumu infrastruktūru personām 
ar garīga rakstura traucējumiem;

• sociālās rehabilitācijas pakalpojumu bērniem ar 
funkcionālajiem traucējumiem;

• dienas aprūpes centra pakalpojumu bērniem ar 
funkcionālajiem traucējumiem.

Ogres grupu māja iekļaujošai 
sabiedrībai. Grupu māja Suntažu 
ielā 2, Ogrē. Pasūtītājs Ogres novada 
pašvaldība. Būvniecība Personu 
apvienība RTS. Autoruzraudzība 
SIA REM PRO. Būvuzraugs 
SIA Latvijas būvuzraugs. Projekta 
kopējās attiecināmās izmaksas 
4 015 257,00 eiro, no kuriem 
1 732 647,36 eiro ir Eiropas Reģionālā 
attīstības fonda līdzfinansējums, 64 
646,01 eiro ir valsts budžeta dotācija 
pašvaldībām, 408 738,68 eiro ir 
valsts budžeta finansējums un 1 809 
224,95 eiro ir pašvaldības finansējums. 
Projekts tika īstenots saskaņā ar 
Deinstitucionalizācijas  
plānu 2017.−2020. gadam.
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Rūpes par līdzcilvēkiem

V
iens no mūsdienu sabiedrības uzdevumiem ir parūpēties par 
tiem, kas veselības problēmu dēļ ir atkarīgi no citiem – no 
valsts, no pašvaldības, no ģimenes. Īpaši grūti ir ģimenēm, kur 
ir bērni ar funkcionālajiem traucējumiem, jo tiem ir regulā
ri nepieciešamas speciālistu konsultācijas un nodarbības, 

lai apgūtu prasmes un iemaņas, kas pieaugušā vecumā ļautu tiem 
dzīvot patstāvīgi, nevis kādā aprūpes iestādē. Tāpēc saskaņā ar Rīgas 
plānošanas reģiona izstrādāto Deinstitucionalizācijas plānu ir pare
dzēta specializētu infrastruktūru izveide, tostarp grupu mājas, kurās 
pilngadīgām personām ar garīga rakstura traucējumiem būtu iespēja 
dzīvot un iekļauties sabiedrībā, saņemot nepieciešamos sociālos 
pakalpojumus. Deinstitucionalizācijas projektu īsteno Rīgas plānoša
nas reģions sadarbībā ar divpadsmit partnerpašvaldībām – Jūrmalas 
valstspilsētu, Ādažu, Ķekavas, Mārupes, Olaines, Ropažu, Salaspils, 
Siguldas, Saulkrastu, Ogres, Tukuma un Limbažu novada pašvaldību. 
Jau vairākus gadus šādas mājas iemītniekiem ar īpašām vajadzībām 
darbojas Siguldā, tagad tādas uzbūvētas arī Ogrē.

Projekta mērķis

Projekts tika realizēts, lai izveidotu sabiedrībā balstītu sociālo 
pakalpojumu infrastruktūru Ogres novada pašvaldībā, atjaunojot un 

pielāgojot jau esošu ēku un uzbūvējot tai līdzās jaunu. Pēc darbu 
pabeigšanas jaunajā ēkā ierīkoti grupu dzīvokļi ar diennakts 
personāla atbalstu 10 vietām, atelpas brīža pakalpojuma infra
struktūra ar 3 vietām, kopumā 12 personām ar garīga rakstura 
traucējumiem. Rekonstruētajā ēkā iekārtotas telpas sociālās 
rehabilitācijas pakalpojumu sniegšanai 63 bērniem ar funkcio
nālajiem traucējumiem; dienas aprūpes centra pakalpojuma 
infrastruktūra ar 10 vietām, kopumā 20 bērniem ar funkcionāla
jiem traucējumiem.

Būvdarbi tika sadalīti divās kārtās: pirmajā kārtā veikta jau 
esošās ēkas pārbūve, tā paredzēta bērniem ar funkcionālajiem 
traucējumiem, otrajā – teritorijas dienvidaustrumu zonā uzcelta 
jaunbūve un labiekārtota apkārtne, kas paredzēta pieaugušajiem 
ar garīga rakstura traucējumiem.

Esošās ēkas pārbūve pirmajā kārtā

Pirmās kārtas būvniecība bija saistīta ar esošās ēkas telpu 
pārplānošanu un pārbūvi, kā arī vides labiekārtošanu. Ēka sastāv 
no trim sabloķētiem divu un trīs stāvu apjomiem. Vecākā div
stāvu ēkas daļa tika uzbūvēta ap 1930. gadu. Pēc Otrā pasaules 
kara tika uzbūvēta trīsstāvu centrālā daļa ar pagrabstāvu, bet 
ap 20. gs. 70. gadiem tika uzbūvēta pēdējā divstāvu ēkas daļa 
ar pagrabstāvu. Lai uzlabotu esošās ēkas energoefektivitāti, 
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tehnisko un vizuālo stāvokli, būvprojekta ietvaros tika veikti 
apjomīgi demontāžas darbi. Projekts paredzēja fasādes un co
kola siltināšanu, durvju un logu nomaiņu, aizvietojot baltas PVC 
paketes ar stikla paketēm tumšā alumīnija rāmī, jumta nomaiņu, 
nosedzot to ar Ruukki skārda profiliem, elektrības, apkures 
un ventilācijas sistēmu izbūvi, kanalizācijas un ūdensapgādes 
pārbūvi, lifta izbūvi, kā arī apkārtnes teritorijas labiekārtošanu, 
tostarp speciāli ierīkotu atpūtas vietu un bērnu rotaļu laukumu. 
Jaunizbūvēto rotaļu laukumu sedz atbilstošs, kritienu drošs 
gumijas segums un vienkāršām fiziskajām nodarbēm piemērotas 
iekārtas spilgtās krāsās.

Jaunbūve otrajā kārtā

Jaunajai grupu mājai ir viens virszemes stāvs, tā sastāv no 
trīs apjomiem ar vienu centrālo ieeju un vienu evakuācijas 
izeju. Ēkas konstruktīvie risinājumi: lentveida un stabveida 
dzelzsbetona pamati 250 mm; siltināta dzelzsbetona grīda, 
tās biezums 150 mm; nesošā karkasa ārsienas – keramzītbe
tona bloku mūris 250 mm; iekšējais nesošais karkass – tērau
da kolonnas, keramzītbetona bloku mūri; pārseguma nesošās 
tērauda sijas; pārsegums – dzelzsbetona 220 mm dobie pane
ļi; slīpā jumta konstrukcija – tērauda sijas, uz kurām tika no
balstītas koka spāres 50x200 mm; cokolam un pamatiem līdz 

64 APSKATS. ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #3



0,800 augstuma atzīmei izbūvēta hidroizolācija, siltinājuma 
no ārpuses biezums 200 mm; visu ārsienu siltumizolācija ak
mensvate 200 mm un pretvēja akmensvates plāksne; savietotā 
jumta siltinājums; savietotā jumta segums – augšējais slānis 
augsti elastīga mākslīgo SBS bituma kārta 4,2 mm ar pelēkas 
krāsas smiltīm, apakšējais slānis – augsti elastīga mākslīgo SBS 
bituma kārta 3 mm – 160 g/m² bāzes masa ar pelēkas krāsas 
smiltīm; iekšsienas – metāla karkasa starpsienas ar ģipškar
tona plākšņu apšuvumu; iekšdurvis – vairogkonstrukcijas 
gludas nepārfalces iekšdurvis ar priedeskoka rāmi, aplīmētas 
ar cietām 3.2 HDF loksnēm; stikla logu un durvju bloki – stikla 
paketes alumīnija rāmī.

Ēka uzcelta stūra formā, lai iegūtu nedaudz noslēgtu pa
galmu, tās kopējais apbūves laukums ir 829,5 m². Centrālajā 
apjomā atrodas vējtveris, galvenā halle un četri kabineti spe
ciālistiem. Ēkas rietumu puses apjomā ierīkota atelpas brīža 
telpu grupa, kurā ir trīs dzīvojamās telpas ar vienu sanitāro 
mezglu katrā, viena koplietošanas telpa ar virtuvi, palīgtelpa, 
gaitenis un kopīgais sanitārais mezgls. Ēkas austrumu apjomā 
paredzētas 10 dzīvojamo telpu grupas jeb dzīvokļi pastāvīgai 
pieaugušo cilvēku ar garīga rakstura traucējumiem dzīvošanai. 
Katrā no šiem dzīvokļiem ierīkota priekštelpa ar ietilpīgiem 
sienas skapjiem, sanitārais mezgls ar dušu, kā arī dzīvojamā 
istaba ar virtuves nišu. Lai nodrošinātu dzīvokļu iedzīvotājiem 
un aprūpes personālam visu nepieciešamo, pie centrālā apjo
ma koplietošanai paredzēta atpūtas telpa, sanitārā telpa, dušas 
telpa, veļas telpa un telpa apkopējai. Papildus tam šajā telpu 
blokā ir paredzētas tehniskās telpas – siltummezgls ar ūdens 
uzskaites mezglu un elektrosadales telpa. Visās telpās, izņemot 
personāla un tehniskās telpas, ir nodrošināta vides pieejamība 
cilvēkiem ar īpašām vajadzībām.

Interjers un eksterjers

Interjera apdarē izmantots gaišs sienu krāsojums, tam pieska
ņots arī grīdas klājums. Grīdām izmantots vinila grīdas segums, 
griestiem – špaktelēti un krāsoti ģipškartona piekārtie griesti, 
visos sanitārajos mezglos un virs virtuves darba virsmām – flī
zes. Lieli, plaša stiklojuma logi ir būtisks dienasgaismas avots. 
Abas ēkas vizuāli vieno to ārējā apdarē izmantotās ventilējamo 
fasāžu plāksnes un izvēlētais krāsojums dzeltenos toņos, ko pa
pildina detaļas tumši un gaiši pelēkā krāsā. Tumši pelēkais jumta 
klājums pieskaņots fasāžu kopskatam, bet rekonstruētās ēkas 
metāla evakuācijas kāpnes pilda zināmu dekoratīvo funkciju.

Vides pieejamība

Visā objekta teritorijā ievērotas vides pieejamības prasības, 
pie ieejas durvīm ierīkotas atbilstošas uzejas rampas cilvēkiem, 
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kas pārvietojas ratiņkrēslos. Ietvju un brauktuvju (autostāv
vietu) pieslēguma vietās ierīkotas pazeminātas apmales, kas 
nodrošina personām ar funkcionālajiem traucējumiem ērtu pār
vietošanos, kā arī 30 cm plata vadlīnija no taktilā bruģakmens 
seguma iedzeltenā krāsā palīdz orientēties vidē cilvēkiem ar re
dzes traucējumiem. Gājēju ietves, brauktuves un autostāvvietas 
sedz betona bruģis, kas gājēju celiņiem izvēlēts trīsstūra formā, 
veidojot aktīvu rakstu pelēkos toņos. Visā pagalma teritorijā 
uzstādīti apgaismojuma stabi, ērti koka soli un atkritumu urnas. 
Apmeklētājiem un darbiniekiem ierīkotas vairākas automašīnu 
stāvvietas un velonovietnes, kā arī elektroauto uzlādes vieta.

Sākotnēji blīvie koku stādījumi ir paretināti, saglabātie koki 
ir sakopti, piesaistot attiecīgos speciālistus. Šobrīd teritorijā aug 
lielas egles, priedes, daži lapu koki un tūjas, radot gan patīkamu 
noēnojumu, gan dabiski mūžzaļu vidi.

Par attieksmi

No apkārtējās pilsētvides teritoriju nodala caurredzams žogs, 
radot norobežojošas distances sajūtu apkaimes iedzīvotājiem, 
kas sākotnēji iebilda pret šāda centra ierīkošanu, taču tagad 
to saprotoši pieņem kā būtisku pilsētas struktūras sastāvdaļu. 
Iekļaujošas sabiedrības pazīme ir sapratne un rūpes par visiem 
tās locekļiem, tās ir vērtības, kas parāda mūsu īsto seju.

Egils Helmanis, Ogres novada domes vadītājs:

− Ceļš līdz šī projekta 
uzsākšanai tieši šajā vietā 
nebija viegls. Suntažu ielas 
un tuvākās apkaimes ielu 
iedzīvotāji protestēja pret 
projekta ieceri, vāca pa
rakstus ar prasību apturēt 
grupu mājas būvniecības 
ieceri pilsētā. Pašvaldībai 
sadarbībā ar nevalstisko 
organizāciju Vecāki kopā 
tomēr izdevās pārliecināt 
iedzīvotājus un mainīt 
noraidošo attieksmi pret 
pašvaldības ieceri radīt 

cilvēkiem ar īpašām vajadzībām normālus apstākļus, palīdzēt 
viņiem integrēties sabiedrībā, justies pilnvērtīgiem tās locek
ļiem. Nenoliedzami, jauno sociālo pakalpojumu nodrošināša
nai, tostarp projektā izveidotās infrastruktūras uzturēšanai, 
pašvaldības budžetā būs nepieciešams paredzēt finansējumu 
un, apzinoties atbildību par ikvienu novada iedzīvotāju, arī par 
cilvēkiem ar īpašām vajadzībām, pašvaldība to spēs nodrošināt.
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I
edomājieties vietu, kur aug biezi priežu sili, rāmi plūst likteņupe 
Daugava, plešas ārstniecisko dūņu ezeri un turpat uz katra soļa atrodas 
kāds garšīga ūdens avots? Harmoniska un nomierinoša vieta, kurā 
smelties dabas tuvuma spēka iedvesmu. Tieši tāds ir Mežciems, kas 
atrodas tikai 7 km no Daugavpils centra, Daugavas labajā krastā, atgā

dinot attēlu no noslēpumainas gleznas, kurā attēlotie siltie saules stari 
spraucas cauri koku puduram. Tagad, pateicoties vietējo iedzīvotāju 
entuziasmam un Daugavpils pašvaldības iesaistei, ir ielikti daudzso-
loši pamati kādreizējās sanatorijas atdzimšanai jaunā, mūsdienīgā 
veidolā. Kā viens no attīstības scenārijiem tiek izskatīts SPA kom-
plekss, kura izveidei tiek meklēti investori.

Vēl 16. gs. šis apvidus nebija apdzīvots. Bet pēc 1667. gada, pareizti
cīgās baznīcas un cara vajāti, šeit ieradās un apmetās uz dzīvi bēgļi no 

Krievijas Impērijas – vecticībnieki, 
izveidojot pirmo ciemu. Laika gaitā 
netālu no sādžas tika uzcelts krogs, 
kas kalpoja par ļaužu sanākšanas 
vietu, kur rīkoja svētkus un staigāja 
pa promenādi. Tā arī radās šīs vietas 
nosaukums – Poguļanka. Īpašnieki 
bija poļu izcelsmes, un poļu valodā 
pohuļanka nozīmē pastaigu vieta, arī 
krieviski погулять nozīmē pastaigā
ties, bet sadzīves leksikā –  

MEŽCIEMA 

SANATORIJA 

PAGĀTNES SPOZMĒ UN 

CERĪGAJĀ NĀKOTNĒ
PAULA JANSONE
Konsultēja
ARTJOMS MAHĻINS,
Daugavpils valstspilsētas pašvaldības Centrālās pārvaldes 
Attīstības departamenta Projektu nodaļas vecākais eksperts 
projektu jautājumos

Vizualizācijas un ilustratīvais materiāls no Daugavpils pašvaldības 
arhīva. Vizualizāciju autori UAB Forma, Lietuva. Arhitekti Saulius 
Mikštas, Dominykas Špogis, Liucija Rutkauskaite sadarbībā  
ar SIA REM PRO un arhitekti Ilzi Ratnieci. Foto un vēsturisko 
materiālu kopijas no Daugavpils valstspilsētas pašvaldības arhīva.
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Atjaunojamās  
vēsturiskās ēkas parametri
• Telpu kopplatība 
 (atjaunojamā platība) – 1432,8 m2

• Apbūves laukums – 1027,2 m2

• Būvtilpums – 7176 m3

• Virszemes stāvu skaits – 2
• Pazemes stāvu skaits – 0
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arī izklaidēties, uzdzīvot. Vieta bija tik skaista, ka te mīļuprāt atpūtās 
daudzi pilsētnieki. Bet 1882. gadā no Daugavpils uz Poguļanku sāka 
kursēt tvaikonis, kuram deva nosaukumu Progress – tas kursēja pat 
8 reizes dienā. PlāteruZībergu uzvārds radās, apvienojoties divām 
ietekmīgām dzimtām ar radurakstiem visā Eiropā. Lielākā muiža 
atradās Līksnā, uz kurieni ģimenes radinieki no Eiropas brauca 
atpūsties, līdzi vedot tā laika dižākos mūziķus, komponistus, māksli
niekus, izrādot dažādas teātra izrādes. Pateicoties Līksnas muižnieku 
PlāteruZībergu dzimtas rosībai, šajā reģionā dzīvība kūsāja pāri 
malām, Līksnai kļūstot par kultūras centru. 

Sanatorijas aizsākumi
1883. gada vasarā savā dzimtas īpašumā grāfs PlātersZībergs at

klāja ārstniecisko kumisa un ūdens procedūru dziednīcu – sanatori
ju. Kumisa vajadzībām šeit tika turētas pat 90 ķēves. Blakus sanato
rijai atradās priežu meži, mazi ezeriņi, kuru dūņas ir īpaši noderīgas 
ārīgu un nervu slimību ārstēšanā. Tāpēc šeit kļuva populāras dūņu 
un sērskābes vannas. Ārstnieciskās dūņas tika ņemtas no vietējiem 
Trikartu ezeriem, kuru nosaukums ir cēlies no krievu valodas mри 
карты(trīs kārtis) un saistās ar kādu mitoloģisku leģendu.

Leģenda 
Slavenos ārstnieciskos dubļus Poguļankā ņēma no Trikartu eze

riem un veda zirgu pajūgos uz sanatoriju. Neviens gan īsti nezina, 

kā tieši ir radies nosaukums Trikarts, bet leģenda vēsta, ka grāfs 
PlātersZībergs bija azartisks kāršu spēlētājs. Reiz viņš ar draugiem 
pļavā spēlēja kārtis, bieži piesaucot velnu, kas dzīvoja turpat silā. 
Kad velns ieradās, tas piedāvāja Plāteram uzspēlēt kārtis. Plāters
Zībergs uzvarēja, bet velns, kuram palika trīs kārtis, dusmās nosvie
da tās zemē, saucot: – Še tev trīs ezeri. Ņemsi no tiem ārstnieciskos 
dubļus un kļūsi bagāts! Tiesa, PlātersZībergs tiešām kļuva bagāts 
ar šo purvu palīdzību. Diemžēl līdz mūsdienām ir saglabājušies tikai 
divi ezeri (Trikarts un Mazais Trikartu ezers). Trešais no Trikartu 
ezeriem ir pilnībā pārpurvojies.

Laikmeta spožā zvaigzne 
Savu spožāko periodu sanatorija piedzīvoja līdz Pirmajam pasau

les karam. Pēc nostāstiem, šeit bija gan augsta līmeņa medicīna, gan 
arī piedāvātas dažādas atpūtas un pašsajūtas uzlabošanas iespējas. 
Dažu desmitu gadu laikā tika izveidota unikāla kūrorta vieta, dzied
nīca, kur cilvēki brauca no ļoti plašas apkaimes. Galamērķis bija tik 
populārs, ka šeit pat tika izveidota jauna dzelzceļa stacija un cilvēki 
uz šejieni brauca gan no tuvējām, gan tālākām kaimiņvalstīm. Tāpat 
kādu laiku pilsētā pat darbojās kabarē. Visa Krievijas Impērijas teri
torija zināja, kas ir Poguļanka, un 1905. gada vasarā šeit atradās 110 
vasarnīcu tipa ēkas, kur mājiņā bija līdz pat 10 istabām ar traukiem, 
aprīkojumu. Nežēlojot līdzekļus, grāfs Jans PlātersZībergs satiksmei 
uz kūrortu nopirka 2 tvaikoņus un motorlaivu. Tā kuģīšu satiksme 
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Daugavpils valstspilsētas pašvaldības domes 
priekšsēdētājs Andrejs Elksniņš: 

D
augavpils atrodas 
patiesi skaistā un 
gleznainā vietā. Mūsu 
pilsētu ieskauj dzidrie 
Latgales ezeri, tā elpo 

līdzi mūžzaļajiem priežu 
mežiem. Tāpēc jo lielāks 
prieks, ka mums ir pavērusies 
šī unikālā iespēja pašķirt 
atpakaļ vēstures lappuses un 
iedvest jaunu dzīvību vietā, 
kas reiz bijusi īsta tūrisma 
un rekreācijas pērle. Un 

nevis vienkārši to atdzīvināt, bet padarīt vēl spožāku, nekā tā 
bijusi iepriekš. Jo patiesi zaļās pilsētas titulam, ko Daugavpils 
noteikti ir saglabājusi šo daudzo gadu laikā, talkā nāk modernās 
tehnoloģijas, kas ļaus sasniegt jaunas, nebijušas virsotnes eko un 
ārstnieciskā tūrisma jomā. Pašvaldība darīs visu, kas ir tās spēkos, 
lai Mežciema sanatorijas atdzimšana notiktu pēc iespējas ātrāk 
un ikvienam Daugavpils iedzīvotājam un viesim būtu iespēja atkal 
apbrīnot šo pasakaino vietu.

pa Daugavu ar pārtraukumiem turpinājās līdz 20. gs. 90. gadiem, 
kad sanatorija tiek slēgta. Sanatorija atkopās gan Latvijas brīvvalsts 
laikā, gan arī pēc Otrā pasaules kara, kad sāka darboties jau 1946. 
gadā, bet jau ar tuberkulozes ievirzienu, vēlāk sirds un asinsvadu 
slimniekiem. Diemžēl 90. gadu privatizācija nenotika veiksmīgi, īsts 
saimnieks tai tā arī neatrodas, un tagad par seno spožumu un ārstē
šanās iespējām otrajos Ķemeros vēsta vien laikabiedru nostāsti. 

Unikāls arhitektoniskais mantojums
Mežciema apbūvi raksturo autentiska arhitektūra, leģendām 

apvīta vēsturiskā sanatorijas galvenā ēka, iespaidīgs skaits saglabā
jamu artefaktu, kas piesaista uzmanību un piešķir šarmu. Sanatoriju 
veido vairāku ēku komplekss, no kurām daļa tika sagrauta Pirmā 
pasaules kara laikā, jo tuvumā atradās frontes līnija. Kūrorta rakstu
rīgākais siluets pieder galvenajam administratīvajam sarkanā mūra 
kompleksam, ko projektējis slavenais arhitekts Vilhelms Neimanis. 
Ēka ir nozīmīgs 19. gs. otrās puses Daugavpils sarkanā ķieģeļa 
arhitektūras paraugs. Celtne tapusi laikā, kad Latvijas arhitektūrā 
valdīja historisms – orientēšanās uz iepriekšējo gadsimtu arhitek
tūras mantojumu kā ierosmes avotu. Fasādēs redzamo arhitektūras 
elementu pielietojums norāda uz arhitekta spēju kombinēt dažādu 
vēsturisko stilu formas, pievēršanos romānikas, renesanses un 
baroka paraugiem.

Izcilā arhitekta Vilhelma Neimaņa ieguldījums 19. gs. beigās 

ir bijis ļoti nozīmīgs Daugavpils un Mežciema attīstībā. Tieši viņš 
pievērsās Baltijas mākslas vēstures pētniecībai, kas līdz tam bija 
atstāta novārtā. Daži no viņa darbiem ir tagadējā Latvijas Nacionālā 
mākslas muzeja ēka, Rīgas Doma rekonstrukcija, kā arī Latvijas 
muižas un pilis. 

Tāpat Mežciema apkārtnei ir raksturīga autentiska, tikai šai 
vietai raksturīga vasarnīcu koka apbūve. Smalki koka grebumi, 
cakotas jumta pārkares un dekoratīvi sienu elementi piešķir šarmu 
un autentiskumu šai vietai, kas lieliski iederas kopējā dabas meža 
hierarhijā. Diemžēl laika zoba dēļ daudzas koka ēkas ir pussagruvu
šas, pārveidotas, saglabājoties vien, pateicoties atsevišķu iedzīvotāju 
entuziasmam.

Šodien, pateicoties vietējo iedzīvotāju entuziasmam un 
Daugavpils pašvaldības iesaistei, ir ielikti daudzsološi pamati kād
reizējās sanatorijas atdzimšanai jaunā, mūsdienīgā veidolā. Kā viens 
no attīstības scenārijiem tiek izskatīts SPA komplekss, kura izveidei 
tiek meklēti investori. Arī uz šo brīdi jau ir izdarīts daudz – veikta 
objekta arhitektoniski mākslinieciskā izpēte un izstrādāts būvpro
jekts minimālā sastāvā ar konceptuāliem tehniskajiem inženier
tehniskajiem risinājumiem. Veiktas arī citas nozīmīgas izpētes un 
saņemti atbilstošo dienestu atzinumi, lai viestos pamatotas cerības, 
ka valsts nozīmes kultūras piemineklim jau pavisam drīzā nākotnē 
tiks atgriezta tam pienākošās goda vieta.
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SĀKT UN MĀCĪTIES 

NEKAD NAV  
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2018. gadā aizsākās Vladimira 5 gadus ilgušais darbs pasūtītāja 
SCHWENK objektos, kurus var dēvēt kā viņa zvaigžņu objektus. 
Jāatzīmē, ka cementa siloss un dzirnavas SCHWENK Latvija rūpnīcā, 
kur TILTS strādāja kā galvenais būvuzņēmējs sadarbībā ar IBAU 
HAMBURG, ieguva vienu no diviem GRAND PRIX konkursā Latvijas 
Būvniecības Gada balva 2022 starp 123 objektiem. Būvējot cementa 
silosu, bija jāspēj noorganizēt augstas precizitātes montāžas darbus 
lielā augstumā intensīva darba tempā – piemēram, īsts meistardarbs 
ir nepārtrauktā betonēšana 14 diennakšu garumā, strādājot vidēji 
100 cilvēkiem diennaktī. Pirms šī objekta tika vadīti vecā kupola 
remontdarbi un iekšējā silosa izbūve, kur Vladimirs iepazinās ar slī
došo veidņu tehnoloģiju. Tehnoloģija nāca no austriešu kompānijas 
Gleitbau, kurai, izrādījās, arī pasaulē izbūvēt silosu vecā iekšienē bija 
retums un kura atzinīgi novērtēja Vladimira paveikto. Arī pasūtītājs 
SCHWENK sniedza par Vladimiru cildinošas atsauksmes – Vladimirs 
visos trijos projektos pierādīja, ka viņam var uzticēt augstas sarež
ģītības objektus. Vienmēr visām tehniskajām un tehnoloģiskajām 
niansēm pieiet ļoti atbildīgi. Ļoti labi komunicē ar visām iesaistī
tajām pusēm, kā arī organizē un motivē visus iesaistītos dalībniekus. 

Kas Vladimiru apbēdina – inženierijai pārāk daudz laika atņem 
birokrātija, vidēji ap 30% laika nākas veltīt dokumentu kārtošanai. 
Vladimirs interesējas arī par būvinženieru tālākizglītībai paredzēta
jiem kursiem, vairāk interesē likumu izmaiņas, inovācijas tehnoloģi
jās. Diemžēl no Covid laika iesakņojusies tradīcija kursu pasniegša
na tiešsaistē viņam nešķiet produktīva – klausītājiem krietni lielāka 
praktiskā jēga ir no kursiem klātienē.

Šogad atkal ir notikušas pārmaiņas Vladimira profesionālajā 
dzīvē, un viņš ar aizrautību darbojas vissarežģītākajos objektos 
AS BMGS speciālistu komandā. Vladimirs cer, ka arī ģimenē viņa 
profesijai būs turpinājums un mazdēls izvēlēsies būvniecības 
nozari.

V
ladimira darba stāžs būvlaukumā mērāms 30 gadu garu
mā. Uz jautājumu, kā nonācis līdz būvniecībai, Vladimirs 
pastāsta, ka audzis ģimenē, kur vecāki strādājuši dzelzsbe
tona paneļu ražotnē, pirmā saskarsme pašam notikusi, kad 
skolas laikā pastrādājis praksē vecāku darbavietā. Toreiz gan 

vēl tieši nav domājis par darbu būvlaukumā, bet laiks un politis
ki ekonomiskie procesi prasa pielāgošanos apstākļiem, arī rada 
izdevības. Tā, beidzoties sociālismam, daudzas rūpnīcas aizvērās, 
bet radās vajadzība pēc brigādēm nelielos privātos objektos. Tā 
nu sākās Vladimira karjera kā brigadierim, strādājot privātmāju 
būvniecībā. Attīstīties pamudināja kāda pasūtītāja teiktais: Tev 
sanāk, ej taču mācīties, lai būtu dokumenti un varētu augt! Tā nu 
30 gados Vladimirs ieguva izglītību Rīgas Celtniecības koledžā. 
Izglītība sniedza gandarījumu un pašpārliecinātību, un turpinājās 
Vladimira darbs kā brigādes vadītājam ar specializāciju betonēšanas 
darbos. Brigāde strādāja pie arvien sarežģītākiem objektiem, arī pie 
lielajiem ģenerāluzņēmējiem, Vladimirs var lepoties, ka ir vadījis 
betonēšanu, piemēram, slavenajā Leģendu kompleksā Jūrmalā. 

Bet ar laiku Vladimirs saprata, ka ir nobriedis darbam lielā 
būvuzņēmumā, un sāka izsūtīt CV, un tad 2015. gadā kādu dienu 
viņš saņēma zvanu no uzņēmuma TILTS, kur pavadītos 7 gadus 
viņš atzīst par vērtīgas izziņas un pieredzes bagātiem. Vladimirs tur 
pabija gan kā pāļu nodaļas vadītājs, gan būvdarbu vadītājs nozīmī

gos sabiedriskos objektos – ar lepnumu 
viņš min Dobeles mūzikas skolu, kur viņa 
vadībā tika realizēti sarežģīti betonēšanas 
risinājumi un īstenots arhitekta Mārtiņa 
Ošāna iecerētais rezultāts. (Red. piezīme – 
Dobeles mūzikas skola ieguva 1. vietu 
nominācijā Pārbūve konkursā Latvijas 
Būvniecības Gada balva 2018).

Vladimirs Strojevs (pa kreisi), 
konkursa Latvijas Gada 
inženieris būvniecībā 2022  
2. vietas ieguvējs nominācijā 
Gada būvdarbu vadītājs.

Dobeles 
mūzikas 

skola

VLADIMIRA STROJEVA 

ATZIŅAS

• Komandā un tās saliedētībā ir spēks, katrs 
komandas loceklis ir vērtīgs – arī palīgstrādnieks.

• Katrs objekts ir interesantas izziņas avots, 
svarīga ir nepārtraukta mācīšanās, informācijas 
meklēšana, nevar paļauties tikai uz pieredzi.

• Būvdarbu vadītājam jāprot runāt gan ar 
cilvēkiem bez izglītības, gan ar lieliem 
priekšniekiem.
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Ē
kas fasādei jābūt ne tikai kvalitatīvai un funkcionālai, bet arī 
pievilcīgai un uzmanību piesaistošai. Arhitekti un dizaineri 
meklē risinājumus, kas ne tikai palīdz jaunai ēkai iekļauties 
kopējā vidē, bet arī atšķir to no citām un padara atmiņā 
paliekošu.

Kā izveidot fasādi, kas apvieno gan stilu,  
gan augstu kvalitāti un funkcionalitāti?

CREOLINK Group speciālisti no Lietuvas iesaka risinājumus, 
izmantojot stikla profilus. Pēdējā laikā stikla kā arhitektūras 
fasādes materiāla popularitāte ir augsta, un pieprasījums pēc 
mūsdienīgiem un izturīgiem stikla fasāžu risinājumiem turpina 
augt. Arhitektūras risinājumu tendences liecina, ka, izmanto
jot stiklu, arhitekti veido modernas un funkcionālas ēkas ar 
energoefektīviem risinājumiem, kurās strādājošie cilvēki jūtas 
ērti un komfortabli. CREOLINK Group ir viens no lielākajiem 
fasādes apdares materiālu piegādātājiem Lietuvā jau vairāk nekā 
20 gadus. Uzņēmuma speciālisti ir uzkrājuši pieredzi ventilējamo 
fasāžu ražošanā, projektēšanā un piegādē, aktīvi darbojoties gan 
Lietuvā, gan citur pasaulē. Uzņēmums strādā ar pieredzējušiem 
un pazīstamiem materiālu piegādātājiem, kas spēj nodrošināt 
optimālu projektu, kurš atbilst klienta vēlmēm.

INOVATĪVI 

STIKLA PROFILU 

RISINĀJUMI 

FASĀŽU APDAREI
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Kvalitatīvas un videi  
draudzīgas fasādes

Izvēloties fasādes materiālu, ārkārtīgi svarīgi ir kvalitātes un 
izturības kritēriji. Par CREOLINK Group piedāvātā materiāla iztu
rību un kvalitāti liecina simts gadu ilgā pieredze konkrēta fasādes 
materiāla ražošanā un īstenotie projekti Lietuvā un ārvalstīs. Tāpat 
kā daudzi inovatīvi uzņēmumi, arī CREOLINK Group speciālisti ne 
tikai lielu uzmanību pievērš augstai darba kvalitātei un efektīvai 
materiālu piegādei, bet arī cenšas saglabāt līdzsvaru starp cilvēku 
un dabu. Zaļās enerģijas izmantošana, pārstrādājams stikls, vides 
resursu taupīšana un gaisa piesārņojuma samazināšana ir galvenie 
kritēriji, ar kuriem saskaņā LAMBERTS LINIT ražo savu produkciju.

CREOLINK Group partneruzņēmuma – būvuzņēmēja Staticus – 
tehniskais direktors Vaido Kazlausko ir teicis, ka Lietuvā cena 
ietekmē gan ēku stilu, gan kvalitāti. Kā lietuviešiem, tā arī latviešiem 
būtu ko mācīties no, piemēram, Skandināvijas un Lielbritānijas uz
ņēmējiem, kuri saprot, ka kvalitatīvi un efektīvi risinājumi nav lēti, 
taču tie ir ilgmūžīgi un videi draudzīgi.

Stikla profils apvieno funkcionalitāti  
un mūsdienīgumu

Uzņēmums lepojas ar visiem pārdotajiem ventilējamo fasāžu 
materiāliem, taču kā tehniski sarežģītāko materiālu no visiem 
pieejamajiem fasādes risinājumiem izceļ LAMBERTS LINIT stikla 
profilu. Tas tiek izmantots gandrīz visos lielākajos projektos. Lai arī 
tas ir tehniski sarežģīti, tam ir unikālas īpašības, kas padara šo izvēli 
populāru un efektīvu salīdzinājumā ar citiem uzņēmuma piedāvāta
jiem fasāžu variantiem, norāda CREOLINK Group projektu vadītājs 
Rolands Tukanas, izceļot to, ka stikla profils ir ekskluzīvs un arhi
tektu vidū iecienīts materiāls, kas ļauj realizēt dažādas sarežģītības 
arhitektūras uzdevumus.

Zīmīgākie īstenotie stikla fasāžu projekti  
Lietuvā un ārzemēs

Zīmīgākie Lietuvā īstenotie projekti ar LAMBERTS LINIT stikla 
profiliem ir daudzfunkcionālā sporta arēna Ķēdaiņos un Šauļos, 
Nacionālā M. K. Čurļoņa mākslas ģimnāzija, Lietuvas pasta loģisti
kas centrs Kauņas rajonā un UAB Elektro komplektas ražošanas un 
administratīvā ēka. Papildus iesāktajiem un realizētajiem projek
tiem Lietuvā uzņēmums veiksmīgi sadarbojas arī ar ārvalstīm. 
Projekti tiek īstenoti arī Skandināvijas valstīs, Tālajos Austrumos 
un Kazahstānā. Uzņēmums īpaši lepojas ar speciālo projektu 

Kv. Hornan – biroja ēku Zviedrijā, kur CREOLINK Group bija galve
nais LAMBERTS LINIT stikla profila piegādātājs Lietuvas būvuzņē
mējam Staticus UAB. 

Kā norāda Staticus Biznesa procesu attīstības grupas vadītājs 
Andrejs Kovalenkinas, Staticus stiprā puse ir spēja īstenot netra
dicionālas arhitektu idejas. Svarīgi ir arī neaizmirst LEAN projektu 
vadības sistēmas vērtību, spēju paredzēt un pārvaldīt riskus, liekot 
lietā prasmes un pieredzi. Lielākais spēks augstāko kvalitātes stan
dartu sasniegšanā ir unikālajā šo rīku un metožu kombinācijā un to 
sinerģijā. Savā ikdienas darbā vadāmies pēc principiem, ka kvalitāti 
nerada instrukcijas, norādījumi un apraksti, bet gan paši cilvēki, 
stāsta A. Kovaļenkinas.

Kv. Hornan biroju ēka Zviedrijā

Viens no jaunākajiem un interesantākajiem CREOLINK Group un 
Staticus kopīgajiem projektiem ir mūsdienīgā Kv. Hornan biroju ēka 
Zviedrijā, kas pārsteidz ar izcilu rezultātu un reprezentē jaunāko 
tehnoloģiju lietojumu. Kopējā dizaina ideja bija piešķirt fasādēm 
vienotu kopskatu ar dažādām variācijām, kas izceļ salīdzinoši sa
režģīto ēkas apjomu. Projekta sākotnējā vīzija, kas tika attēlota pro
jekta vizualizācijā, un reāli īstenotais projekts ir gandrīz identiski. 
Materiāli elementu izgatavošanai tika detalizēti atlasīti jau projekta 
sākumā, un realizācijas posmā tie nemainījās. Ēkas ārējai fasādei 
galvenais akcents bija Low Iron, rūdīts U veida stikls ar rakstu, ko 
veidojis LAMBERTS LINIT. Horizontālajai apdarei tika izmantoti 
materiāli no kompozītmateriālu plātnes ar īpašu virsmas faktūru, 
norāda uzņēmuma Skandināvijas tirgus projektu vadītājs Raimonds 
Grėbliauskas. Konstrukcijas elementi tika izgatavoti pēc speciāla 
pasūtījuma. Stikla ražotājs LAMBERTS LINIT šādus speciālus, 
iepriekš saskaņotus pasūtījumus ražo tikai divas reizes gadā, tāpēc 
liela uzmanība tiek pievērsta to piedāvājumam. Pirms pasūtīju

ma veikšanas tika apmeklēta 
rūpnīca. Vizītes laikā ražotājs 
demonstrēja, kā un kur stikls 
tiek ražots, uzglabāts, griezts 
un rūdīts. Veiksmīgai un drošai 
stikla piegādei uz cehu Lietuvā 
bija nepieciešama tūlītēja un 
cieša sadarbība starp ražotāju 
LAMBERTS LINIT, materiālu 
piegādātāju CREOLINK Group 
un stikla pircēju UAB Staticus. 
Būvuzņēmēja darbnīcā stikla 
profili tika salikti atsevišķos 
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fasādes elementos ar citām apdares detaļām, un šie pilnībā 
samontētie elementi tika nogādāti objektā Zviedrijā. Starp citu, 
ārsienu materiāliem tiek dota vismaz 10 gadu garantija, akcentē 
R. Grėbliauskas.

Vienlaikus vērts atzīmēt, ka modernās ēkas projektēšanai 
tika izvēlēta Revit 3D modelēšanas programma, lai nodrošinā
tu, ka 3D telpā ir redzami visi elementārās fasādes mezgli un 
elementu savienojuma punkti, un visi lēmumi tika pieņemti 
projektēšanas stadijā, tādējādi izvairoties no papildu darbiem 
būvlaukumā.

Tech Loft startup centrs

Paļaujoties uz uzņēmuma ilggadējo pieredzi, CREOLINK 
Group fasāžu piedāvājumu jaunam startup centram izvēlē
jušies arī Tech Loft klienti un arhitekti. Uzņēmuma komanda 
priecājas par tai uzticēto unikālo iespēju dot savu ieguldījumu 
projekta Tech Loft īstenošanā un lepojas ar paveikto. Kā norāda 
CREOLINK Group projektu vadītājs Rolands Tukanas, galvenais 
uzdevums bija integrēt ēkas kopskatā baltu stikla fasādi kā ak
centu. Tādēļ Tech Loft objekta fasādes daļējai apdarei tika izvē
lēts vācu ražotāja LAMBERTS stikla profils Linit LowIron. Linit 
stikla profils tika ražots pēc augstākajiem kvalitātes standartiem 
un tiek izmantots kā unikāla alternatīva tradicionālajām stikla 

fasādēm. Segmentētie stikla profila elementi veido vienotu un 
harmonisku kopskatu. Šis materiāls ir izgatavots no kaļķa, nāt
rija karbonāta, kvarca smilšu un nātrija sulfāta kombinācijas, 
kas sajaukta ar pārstrādātu stiklu. No visām minētajām sastāv
daļām +1560 °C tiek iegūts šķidrais stikls, kas krāsnī +550 °C 
tiek izliets U veida stikla profilos. Stikla ražošanas procesiem 
tiek izvirzīti augsti ekoloģiskie standarti. Papildus ierastajam 
lietojumam fasāžu jomā šis materiāls tiek plaši izmantots arī 
starpsienu un stikla sienu veidošanai administratīvajās telpās, 
sporta hallēs un tirdzniecības centros. Salīdzinot ar stikla un 
alumīnija konstrukcijām, stikla profilus ražošanas laikā var 
krāsot jebkurā RAL paletes krāsā. Viena masīvstikla profila 
segmenta maksimālais garums sasniedz 7 m.

Tā kā šis izvēlētais stikls ražošanas procesā tiek gludināts, 
tika iegūts Tech Loft startup centra fasādei nepieciešamais 
īpaši baltais tonis. Arhitektiem šāda veida stikla izvēli noteica 
tieši materiāla baltā krāsa, caurspīdīgums un tā radītā gaismas 
izkliede, stāsta Rolands Tukanas. Fasādei tika izmantoti 
200 m2 ar stikla profilu materiāliem. Šī stikla apgaismojums 
no iekšpuses un ārpuses ļauj stikla fasādei izcelties vecpil
sētas fasāžu kompleksā ne tikai naktī, bet arī dienā. Kopīgais 
komandas darbs, uzklausot arhitektu uzdevumu un piedāvājot 
pareizos materiālus un risinājumus, izpildīja pasūtītāja un 
arhitektu izvirzītās prasības un deva izcilus rezultātus.
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ilgtspējība 
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būvniecībā, 
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2023. gada 4. septembrī  
Ogres Valsts ģimnāzijā, Ogrē   
no 9.30 līdz14.00



J
au piekto gadu pēc kārtas biedrība BDCC organizē konferenci Pilsētu 
kvartāli, 2023. gadā tā norisinājās Siguldas kultūras centrā Devons 
8. jūnijā, uzstājoties lektoriem no Igaunijas un Latvijas. Konferences 
dalībnieku skaits bija aptuveni 170 dažādu jomu speciālisti no būvnie
cības, arhitektūras un dizaina nozares, pašvaldību darbinieki un valsts 

institūciju pārstāvji. Dalībnieki novērtēja sagatavoto konferences saturu kā 
augstvērtīgu un izglītojošu.

Konferencē piedalijās:
•  Arhitektu tiesības un pienākumi. Zvērināta advokāte  

Ilze Kramiņa, Eversheds Sutherland Bitāns
•  Tallinas kvartāli, apjomi un mērogi – aktīvas pilsētas pamats. Raul 

Järg, arhitekts, ilgstošs Igaunijas Arhitektūras centra vadītājs, šobrīd 
frīlansers.

•  Konceptuālas izmaiņas moderno dzīvojamo kvartālu plānojumos. 
YIT pieredze. Santa Skadiņa, projektu attīstības direktore YIT Latvija 
SIA

•  3M logu plēves un stikla apdare – ilgtspējīgi risinājumi ēku ener-
goefektivitātei, drošībai un dizainam. Māris Šeflers, pārdošanas 
vadītājs, 3M Latvija

•  Siguldas pils kvartāls. Zane Gatere, Siguldas novada pašvaldības aģen
tūras Siguldas Attīstības aģentūra pilsētvides plānotāja, Gatis Konrāds, 
Siguldas novada pašvaldības Teritorijas attīstības pārvaldes Investīciju 
nodaļas vadītājs

•  Creolink inovatīvi fasāžu risinājumi modernas un ilgtspējīgas arhi-
tektūras vajadzībām. Rolandas Tukanas, Creolink produktu grupas 
vadītājs (Lietuva)

• Eiropas fondu aktuālais finansējums, attiecināmais uz pašvaldībās 
realizējamām aktivitātēm. Ints Dālderis, finanšu ministra padomnieks

•  19. gs. būvētā rūpnieciskā Rīgas Piensaimnieka kvartāla atjaunoša-
nas koncepts, ietverot jaunbūves un pārbūves (arhitekta A. Čepigusa 
projekts). Juris Barkāns, attīstītāja VPH Latvijas filiāles vadītājs.

• Efektīva mijiedarbība arhitektūras un būvkonstrukciju projektēša-
nas procesā. Artjoms Samarins, uzņēmuma Strandeck vadītājs

• Rūpnieciska kvartāla atdzimšana Āgenskalnā, Pārslas ielā. Arhitekti 
Rita Laudere un Kārlis Lauders, Lauder Architects

• Vēsturiska kvartāla atjaunošana un restaurācija Jelgavā.  
Ēriks Cērpiņš, arhitekts, Anželika Jaunzema, Jelgavas reģionālā tūrisma 
centra Vecpilsētas ekspozīciju un apsaimniekošanas nodaļas vadītāja

• Latvijas vēsturisko pilsētu kvartāli: ģenēze, tradīcijas un attīstība. 
Artūrs Lapiņš, PhD art, Arhitektoniskās izpētes grupa SIA, valdes 
priekšsēdētājs

Konferences atbalstītāji – YIT, Strandeck, 3M, Creolink. 
Sadarbības partneris – Siguldas pilsēta.

KONFERENCE  

PILSĒTU KVARTĀLI 

LATVIJA — RĪGA — 

TALLINA

Raul Järg, 
arhitekts
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Zane Gatere,  
Siguldas novada 

pašvaldības aģentūra

Artjoms 
Samarins, 
uzņēmuma 
Strandeck 
vadītājs

Ints Dālderis, 
finanšu ministra 
padomnieks

Rolandas 
Tukanas, 
Creolink

Rita Laudere un 
Kārlis Lauders
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Ēriks Cērpiņš,  
arhitekts

Ilze Kramiņa,  
Eversheds 
Sutherland  
Bitāns

Santa  
Skadiņa,  

YIT Latvija SIA

Māris Šeflers,  
pārdošanas vadītājs,  
3M Latvija

 Juris Barkāns, 
attīstītājs VPH

Artūrs Lapiņš
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Stils Gunita Jansone.  
Foto Madara Pumpure

NĀKAMAIS APSKATS 

AR RŪPĪGI ATLASĪTU 

INFORMĀCIJU UN 

ORIĢINĀLRAKSTIEM – 

OKTOBRA VIDŪ.

UZŅEMT SAULI NO ATLIKUŠĀS 

VASARAS, VITAMĪNUS NO VIETĒJĀM 

LATVIJAS OGĀM, OPTIMISMU NO 

DZELTENAJĀM PUĶĒM...

PRIEKU, ENERĢIJU UN SKAISTU 

JUMS OBJEKTU RAŽU RUDENĪ! 
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